
Med konservative og konfrontatoriske holdninger
har lektor Søren Hviid Pedersen markeret sig
stærkt i den offentlige debat. Nu skifter han
statskundskaben ud med Bibelen.
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Bech-Bruuns General Counsel-uddannelse har været  
det mest inspirerende kursusforløb, som jeg har deltaget  

i længe. Uddannelsens opbygning og forløb passer perfekt 
ind i en hektisk hverdag. Uddannelsens mix med interna-
tionale og nationale undervisere, seneste trends for GC’s 
virke og samspillet med egen praktisk case har fungeret 
godt og været medvirkende faktor for et højt udbytte. 

Uddannelsen kan klart anbefales!

Deltager på General Counsel Uddannelsen 2016

General Counsel
Uddannelsen

Skræddersyet uddannelse til chefjurister, der styrker  
dine kompetencer inden for strategi, ledelse,  

innovation, økonomi og kommunikation.

Chefjurister skal i dag levere meget mere end juridisk rådgivning for at optimere  
deres værdi for virksomheden. Næsten halvdelen af danske chefjurister deltager i dag  

langt mere i ledelsens strategiske overvejelser. Udviklingen betyder højere forventninger  
til chefjuristens indsigt i virksomhedens strategiske muligheder og udfordringer.  

Derfor har vi i Bech-Bruun skræddersyet en helt unik uddannelse for chefjurister med  
anerkendte undervisere fra blandt andet Harvard University og University of Cambridge.

Fire moduler over fire måneder i foråret 2017. 
Pris 54.500 kr. eksklusiv moms.

Download eller få tilsendt program 
www.bechbruun.com/GCUddannelsen

ÅBEN FOR 
OPTAGELSE

NU
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Vi arbejder for at flest muligt er en del af 
et sundt og dynamisk arbejdsmarked

Prisen for år 2017 vil gå til den bedste besva-
relse af en opgave, der belyser et aktuelt emne 
indenfor det overordnede tema: ”Dansk 
arbejdsret- og ansættelsesret, herunder 
samspillet mellem dansk ret og EU-retten”.

Emnet for opgaven kan fx være:
 » Konfliktretten.
 » Lønmodtagerbegrebet i såvel en dansk som 

EU-retlig kontekst. 
 » EU-rettens betydning for dansk arbejdsret.

Afhandlinger som belyser andre emner, der 
ligger indenfor det overordnede tema kan også 
komme i betragtning.

Der vil blive lagt vægt på, at opgaven bidrager 
med nye vinkler og interessante overvejelser 
om et emne indenfor det overordnede tema og 
som er af generel interesse for det danske 
arbejdsmarked.

Undervisere, der vejleder studerende, og 
studerende selv, kan sende forslag til pris- 

modtagere til Beskæftigelsesministeriet. 
Forslag skal være vedlagt kopi af opgaven 
samt oplysning om den karakter, opgaven er 
resulteret i. 

Forslag skal indsendes elektronisk til Beskæf- 
tigelsesministeriets HR på mail: hr@bm.dk 
senest den 12. februar 2018. 

Bedømmelsesudvalg
Til at bedømme de indleverede besvarelser har 
Beskæftigelsesministeriet nedsat et bedøm-
melsesudvalg bestående af professor dr.jur. 
Jens Kristiansen, Københavns Universitet, 
professor lic.jur.doc. Ole Hasselbalch, Aarhus 
Universitet, formand for Arbejdsretten og 
højesteretsdommer Lene Pagter Kristensen 
samt arbejds- og ansættelsesretligchef Vibe 
Westh, Beskæftigelsesministeriets departement.

Yderligere oplysninger
Læs mere om Beskæftigelsesministeriets 
arbejds- og ansættelsesretlige prisopgave på 
www.bm.dk. 

Beskæftigelsesministeriets prisopgave 
i arbejds- og ansættelsesret 2017
Vi ønsker at skærpe interessen for arbejds- og ansættelsesret og har derfor 
indstiftet en pris for den bedste juridiske bachelorrapport eller det bedste  
juridiske kandidatspeciale indenfor dansk arbejds- og ansættelsesret.  
Prisen er på 25.000 kr.

BUPL er forhandlingsberettiget organisation for 57.000 pædagoger og klubfolk, der arbejder I daginstitu-

tioner, klubber, skoler, biblioteker, dagcentre m.v., samt for de pædagogstuderende. På forbundskontoret 

er ansat 140 medarbejdere, som servicerer BUPL’s medlemmer samt valgte og ansatte i 12 fagforeninger.

STRATEGISK TÆNKENDE VICEDIREKTØR

VORES FORVENTNINGER
Vi forventer, at du har en videregående uddannelse, solide

ledelseserfaringer, og at en del af din karriere har foldet sig ud

i et politisk styret system. Vi forventer, at du har stor erfaring

med økonomi og ressourcestyring på et niveau, der gør dig i

stand til at forstå, gennemskue og formidle centrale problem-

stillinger på området.

For med succes at træde ind i stillingen kræves en skarp

analytisk og strategisk kapacitet og en veludviklet politisk 

forståelse, herunder et klart blik på skillelinjen mellem politik 

og administration. Dertil kommer samarbejdsevner, kommuni-

kative kompetencer, høj personlig integritet og en inddragende

ledelsesstil.

YDERLIGERE INFORMATION
Stillingen besættes på kontrakt.

Se uddybende jobprofi l på genitor.dk og få mere information

om BUPL på bupl.dk

Spørgsmål kan stilles til partner

Jens Marcussen fra Genitor på tlf. 3141 0587 eller

forbundsdirektør Susanne Gerner Nielsen på tlf. 2121 4159.

ANSØGNING SENEST DEN 2. DEC. 2016 KL.10.00
Send din ansøgning til

BUPL, HR

Blegdamsvej 124, 2100 København Ø.

eller via e-mail jobibupl@bupl.dk 

Der er planlagt ansættelsessamtaler uge 49 (1. runde)

og 50/51 (2. runde).

Du vil som vicedirektør i BUPL få en central 

placering i en fremsynet fagforening, der mål-

rettet og systematisk arbejder med at udvikle

strategi, organisation og service. Som vicedi-

rektør er du med til at styrke forbundets stra-

tegiske kapacitet, omstillingevne og samlede

ressourceudnyttelse.

Forbundskontorets kerneopgave er at under-

støtte Forretningsudvalget, lederformand og

lederforeningens bestyrelse i det politiske ar-

bejde. Ledelsesopgaven på Forbundskonto-

ret har afsæt i et stærkt fokus på tværgående

samarbejde og medlemmernes interesser lo-

kalt og centralt.

Med reference til forbundsdirektøren bliver

du en del af en tæt samarbejdende tomands

direktion. Du vil blive en tæt sparringspartner

for det politiske niveau og vil få ansvaret for,

at de politiske målsætninger og strategiske

mål omsættes til konkret handling.

Indholdsmæssigt vil du få ansvar for ledelse

og koordinering af centrale administrative

områder og projekter på Forbundskontoret

i samarbejde med ledere og medarbejdere  i

de ansvarlige enheder. Du vil derudover få et

direkte ledelsesansvar for udvikling og  vare-

tagelse af både politiske, professionsfaglige

og administrative opgaver omkring BUPL’s

lederformand og lederforening. 
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En vindmølle består  
af stål, kulfiber – og en  
hulens masse papirarbejde.

Miljø står højt på den globale agenda. Og reguleringerne på området bliver derfor 
også mere og mere forgrenede.

Som juridisk samarbejdspartner på miljøområdet er det vores opgave at forstå din 
virkelighed, perspektivere den i forhold til regler og samfund og realisere potentialer 
på den mest originale og ordentlige måde.

Godt 400 medarbejdere gør os til et af landets største, private advokathuse med stor 
erfaring indenfor både det offentlige og private. Vores ydelser spænder fra konkrete 
rådgivningssager til bistand med små og store rets- og klagesager.

På www.kammeradvokaten.dk/miljø kan du se, hvad vi kan hjælpe dig med, hvis 
de miljøretlige problemer er ved at vokse dig over hovedet.

Stig Grønbæk Jensen
Partner Advokat (H)
Miljø og energi

215x280 Område_SGJ_Vindmølle_Advokater_nov16.indd   1 01-11-2016   15:00:20
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Tak for tilliden

F
or godt tre år siden, i 
sensommeren 2013, havde 
80.000 djøfere aktivt valgt at 
være en del af Djøfs faglige 

fællesskab. Og for få uger siden 
rundede vi sammen endnu en stor 
milepæl, da Mads, studerende på CBS, 
blev medlem nr. 90.000.

Gennem de sidste 
mange år har vi haft en 
vækst på i gennemsnit 
fire procent om året. 
Det skyldes Mads 
og de mange andre 
studerende, der har valgt 
Djøf til, men også de 
mange erhvervsaktive, 
der har meldt sig ind i 
fællesskabet. Hvem ved, 
måske er vi 100.000 
værdiskabende djøfere i Djøf i 2020?

Det er helt fantastisk, at vi er samlet 
så mange i Djøf. For det styrker Djøfs 
legitimitet og mulighederne for at være 
en relevant forening for medlemmerne.

For nogle handler det om, at vi 
tager de nødvendige kampe for at 
sikre ordentlige løn- og arbejdsvilkår. 
Andre har mere interesse i, at der er 
kvalitet på de samfundsvidenskabelige 
uddannelser. Og atter andre er 
optaget af at få foden indenfor på 

arbejdsmarkedet eller videreudvikle 
deres erhvervskarriere.

Den store medlemsopbakning har 
derudover indbygget en kæmpe styrke 
i sig selv, fordi vi hver dag ser, hvordan 
medlemmerne hjælper hinanden. 
Det kan være som mentor eller aktiv 

deltager i et netværk. 
Det overskud, at give 
andre noget og selv få 
noget igen, er nok det, jeg 
sætter mest pris på i Djøf.

Men først og fremmest 
handler det jo om, 
at medlemmernes 
opbakning til Djøf 
forpligter såvel 
bestyrelsen som 
sekretariatet. Vi er 
forpligtet på hver dag at 

skabe værdi for hver og en af de nu 
mere end 90.000 medlemmer. 

Den værdi kan komme i mange 
former og farver.

Vi skal kunne det hele. Og det kan 
vi, netop fordi medlemmerne låner 
os styrken i antallet. Vi står samlet 
på tværs af uddannelsesretning, 
karrierevalg og arbejdssted. 
Og ja, det kan da godt være, at 
hverdagen er forskellig fra LEGO 
til Naturstyrelsen. Men vi har en 

identitet som djøfere, som binder os 
sammen på tværs.  
Vi kan noget. Vi mener noget. Vi vil 
noget.

Og når vi går sammen om noget, så 
kan vi bedre skabe værdi for hinanden.

Så stor tak til jer alle, der med jeres 
medlemskab af Djøf har vist os og hin-
anden stor tillid og høje forventninger. 
Dem ser vi frem til at indfri. 

Af Lisa Herold Ferbing, formand for Djøf

DJØF MENER

“Vi er forpligtet 
på hver dag at 
skabe værdi 

for hver og en 
af de nu mere 

end 90.000 
medlemmer”
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10 
Højeste lønstigning siden 
finanskrisen

Både den menige djøfer, lederen og 
direktøren fra den private sektor har 
fået ekstra i løn det seneste år. Men 
der er forskel på hvor meget.

12 
Finanssektoren jagter djøfere

Andelen af akademikere i den finan-
sielle sektor er næsten tredoblet siden 
år 2000. Der bliver brug for endnu 
flere, lyder det fra branchen.

14 
Forsikringsbranchen på vej 
ind i digitalt uvejr

I de kommende år vil forsikrings-
selskabernes grundvold blive 
rystet. En række nye teknologier 
står på spring for at disrupte den 
århundreder gamle branche.

20 
Er det nu, du skal søge nyt job?

Det er vigtigt ikke bare at affinde sig 
med at gå utilfreds på arbejde. Det 
kan nemlig have helbredsmæssige 
konsekvenser for det senere arbejds-
liv. Men hvornår er det på tide at 
søge videre?

24 
Derfor vælger djøfere chefstolen

Der er særligt én årsag til, at djøfere 
gerne vil være chefer, og det er ikke 
løn og status – siger de.

M I N  K A R R I E R E

28 
Kropsdjøfer for statsministeren

Djøferne lever for meget i deres 
hoved, mener Kristoffer Glavind 
Kjær, der ud over selv at være djøfer 
også er kropsterapeut for bl.a. Lars 
Løkke Rasmussen.

40

14 

46

04 Djøf mener
06 Nyt & noter
19 Moderne tider
38 Gadgets
44 Jorden Rundt
50 Bøger
53 Nyt job
56 Dit Djøf
60 Forlaget

D E  F A S T E

S T U D I E L I V

30 
Pædofile under lup 

To studerende på CBS valgte et noget 
utraditionelt specialeemne på deres 
studie i politisk kommunikation og 
ledelse.

P O R T R Æ T T E T

32 
Koldkriger helt ind i hjertet

Verdenssynet hos lektor og debattør 
Søren Hviid Pedersen er rundet 
af kold krig, konservatisme og 
kristendom, men han har lært at 
holde af velfærds staten. 

P O L I T I K  O G  S A M F U N D

40 
Topembedsværk i tillidspres

Peter Stensgaard Mørch, departe-
mentschef i Beskæftigelses  ministeriet, 
skifter job. Djøfbladet har mødt ham 
til en status på nyt embedskodeks, 
tillids krise og chefernes ansvar i et 
politisk styret system.

F O R S K N I N G  O G  N Y  V I D E N

46 
Forbrugerne sætter flere  
værdier på menuen

Fremtidens forbrugere vil vælge 
deres fødevarer ud fra flere og mere 
uhåndgribelige værdier. Ægthed, 
naturlighed og ansvarlighed bliver 
nøglebegreber. Det stiller nye og flere 
krav til marketing, mener professor 
Klaus G. Grunert.
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NYT & 
NOTER

Mange danskere er bange for at 

miste rettigheder som pension, 

barsel og ferie, hvis de tager 

job via nye digitale platforme 

såsom amerikanske Upwork og 

Taskrabbit eller danske MePloy, 

skriver Ugebrevet A4.

Alle tre er app-virksomheder, 

hvor man kan sælge sin 

arbejdskraft over hele verden, 

hvis der fx skal skrives en 

markedsføringstekst, laves noget 

research eller mures en garage.

Lars Qvistgaard, formand for 

Akademikerne, som er paraply-

organisation for de 25 AC-

forbund, siger, at fagforeningerne 

må møde udfordringen ved 

at tænke i nye baner med 

servicepakker, som beskytter 

fremtidens nye, selvstændige 

arbejdstagere mod at blive groft 

udnyttet som digitale daglejere.

Akademikerne går nu 

sammen med HK og ned-

sætter et ekspertpanel for 

platformsøkonomi, fremgår  

det på ac.dk. /ebn

JOBSØGENDE 
FRYGTER 
AT BLIVE 
SNYDT AF 
NETFIRMAER

Store firmaer 
kommer 
ingen vegne 
med kvinder
Virksomheder ønsker flere 

kvinder i ledelsen, men gør 

ikke rigtig fremskridt, skriver 

Mandag Morgen på baggrund 

af en ny McKinsey-undersøgelse 

blandt 130 større internationale 

virksomheder.

Tre ud af fire direktører har et 

officielt mål om flere kvinder i 

ledelsen, men deres virksomheder 

har ikke forbedret sig siden 2012.

Kvinderne udgør 46 pct. af 

de menige medarbejdere, 37 

pct. af teamlederne, 33 pct. af 

afdelingscheferne – og 24 pct. 

i direktionerne. Det er stort set 

samme billede som i 2012, da 

McKinsey lavede en tilsvarende 

undersøgelse blandt samme 

virksomheder. /ebn
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Vi var ikke særlig heldige med 
det billede, og det var ikke vores 

intention at fremstille offentligt ansatte som 
nogle, der sidder og sover.
Moderniseringsstyrelsens direktør, Poul Taankvist, til dr.dk om et Powerpoint-slide med et foto af fem sovende 
medarbejdere, der blev vist ved et møde for statslige chefer.
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Vores 
uddannelses-
niveau ligger i  
generne
Jo højere uddannelsesniveau  

– desto længere levetid. Det er  

kendt viden.  

Det er også velkendt, at bestemte 

miljøfaktorer – fx mors og fars 

uddannelsesniveau – har effekt på, hvor 

meget vi selv uddanner os.

Men et nyt internationalt studie har nu 

også vist, at vores gener kan give en del af 

forklaringen på, hvor lange uddannelser vi 

tager, skriver videnskab.dk.

Alene ved at undersøge en persons 

genetiske sammensætning kan 

man dermed se nogle indikationer 

på vedkommendes forventede 

uddannelsesniveau og levetid. /tsa

USA topper – 
Danmark i top-5

Ledere skal passe på ikke at virke som pushere for arbejdsnarkomaner.

ARBEJDSTID:

USA: 26,1 timer
Schweiz: 25,1 timer
Danmark: 22,7 timer
Sverige: 21,9 timer
Norge: 21,4 timer
Tyskland: 20,2 timer
Italien: 18,4 timer /tsa

Amerikanerne er dem, der samlet set arbejder flest timer 

om ugen. Italienerne ligger i bund, mens danskerne 

indtager en femteplads.

Det viser en undersøgelse, som tre økonomer fra 

universiteter i USA, Canada og Tyskland har gennemført, 

skriver chef.se. Undersøgelsen inddrager arbejdsløshed, 

ferie og andet fravær, og beregningerne viser dermed, 

hvor mange timer en gennemsnitsborger arbejder pr. uge. 

Her følger et udpluk af de undersøgte lande. På den 

samlede liste er Danmark som nævnt nr. fem:



8

OK at gå til lægen 
i arbejdstiden
Det må ikke koste dig noget, hverken i løn eller fritid, hvis du skal til 

speciallæge i arbejdstiden. Det viser en ny dom, som ifølge HK har en stor 

principiel betydning, skriver avisen.dk.

Dommen fra Østre Landsret slår fast, at det ikke er til diskussion, at man som 

funktionær har ret til frihed med løn, når man er nødt til at forlade arbejdet for 

at gå til ørelæge, hudlæge eller en anden specialist. /tsa

F
ot

o:
 I

m
a

ge
 P

oi
n

t/
S

h
u

tt
er

st
oc

k

NYT & NOTER

Offentlige virksomheder 

i Danmark lader sig ivrigt 

inspirere af hinanden, når de 

skal innovere. Det viser et nyt 

’Innovationsbarometer’ fra 

Center for Offentlig Innovation 

(COI).

Knap tre ud af fire offentlige  

inno vationsprojekter bygger 

på genbrug af andre 

arbejdspladsers gode idéer. 

Kun 13 procent er dog direkte 

kopieret, mens 60 procent 

er inspireret af andre og 

efterfølgende skræddersyet til 

den konkrete virksomhed.

Barometeret, som er det 

første af sin art, bygger på 

svar fra 1.255 kommunale, 

regionale og statslige 

arbejdspladser. Det viser også, 

at 86 procent af alle offentlige 

arbejdspladser i årene 2013-

2014 har gennemført mindst 

ét innovationsprojekt. 

Den mest udbredte inno-

vationstype er proces- og 

organisationsinnovation, som 

indgår i 78 pct. af tiltagene, 

mens den hyppigste værdi af 

innovationerne er forbedret 

kvalitet (70 pct.), fulgt af 

medarbejdertilfredshed (50 

pct.) og effektivitet (46 pct.).

Mens viljen til innovation er 

stor, kniber det mere med at 

få fulgt op på, om projekterne 

har den ønskede effekt: Kun 

44 pct. af innovationerne 

bliver evalueret.  / cbg

Embedsværk skal 
lægge øret til jorden
”Delivery! Implementering af 

politikernes beslutning. Virker 

det derude? Det skal I som 

embedsmænd version 2.0 

have jeres store fokus på,” 

lød det fra Bjarne Corydon på 

et Djøf-møde, mens han var 

finansminister.

Men hvordan? Det har 

Rambøll Management 

Consulting undersøgt i et studie 

af reform-implementering 

baseret på interviews med 30 

offentlige ledere i Nordeuropa, 

heraf 10 danske.

Spørgsmålet var: Hvordan 

sikrer man, at en reform 

gennemføres, så de positive 

hensigter høstes? Svaret er, at 

policy-implementering i langt 

højere grad lykkes, hvis man har 

fokus på dialog med de aktører 

ude i marken, som skal udføre 

de politiske initiativer i praksis.

’New Approaches to Policy 
Implementation’,
30 sider, ramboll.com/
implementation  /ebn

NY DOM:

Offentlig 
innovation 
er drevet af 
genbrug

EFTER  
NEW PUBLIC  

MANAGEMENT 
KONFERENCE OM KLOGERE  

STYRING, STÆRKERE  
FÆLLESSKABER OG MERE 

FAGLIGHED

Hvordan skal styringen af den offentlige  
sektor se ud i de næste ti år? 

Kom med til årets konference, hvor vi jagter  
en ny model for styring i det offentlige. En 

model, der tager et nødvendigt opgør 
med meningsløs dokumentation og 

samtidig beder fagprofessionelle 
tage større ansvar.  

Førende forskere, embedsmænd,  
fagforeningschefer, politikere og  
faglige ledere gør os klogere på,  

hvad der gik godt med NPM, 
hvad der gik galt, og hvordan 
vi kommer videre med en ny, 

offentlig styringsmodel. 

Mød bl.a.  
Niels Christian Barkholt 

Ove Kaj Pedersen 
Benny Andersen 
Kirsten Birkving  

Lars Qvortrup 
Steffen Bohni 
Jesper Fisker 

Beth Lilja

Tid og sted: 9. januar 2017, Hotel Bella Sky, København S
Tilmelding: metropol.dk/ny-styring

Gentages i Aarhus 2. marts; conferences.au.dk/offentligledelse
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ARBEJDSLIV

I
nflationen har det forgangne år 
været nul, men i samme periode 
er de privatansatte djøferes 
løn samlet set steget med 4,2 
procent.

Og ikke siden finanskrisen har den 
generelle lønstigning været højere.

”Vi nærmer os den typiske 
lønstigning på 5-6 procent, som vi 
så i 00’erne,” siger Anders Hjortshøj, 
projektchef i Djøf.

Henrik Funder, formand for Djøf 
Privat, er da også godt tilfreds med 

lønudviklingen for de privatansatte 
djøfere.

”Det er jo utrolig flot, men ikke 
helt overraskende. De store danske 
virksomheder, hvor mange djøfere er 
ansat, har generelt set leveret gode 
regnskaber, hvilket så selvfølgelig skal 
smitte af på dem, der er med til at 
levere den øgede vækst og indtjening – 
nemlig djøferne,” siger Henrik Funder.

Christian Lyhne Ibsen, adjunkt ved 
Forskningscenter for Arbejdsmarkeds- 
og Organisationsstudier på Københavns 

Universitet, synes, at det ser rigtig godt 
ud for djøferne i den private sektor.

”Når man sammenligner med 
den private sektor generelt set, hvor 
lønstigningen ligger på lidt under 
to procent, ser det alt andet lige 
meget fint ud for djøferne. Og det 
må jo være et udtryk for en simpel 
udbuds- og efterspørgselsdynamik, 
som gør, at djøferne kan gå ud og bede 
om nogle højere lønninger,” siger 
arbejdsmarkedsforskeren.

     Højeste lønstigning 
siden finanskrisen
Både den menige djøfer, lederen og direktøren fra den private sektor har fået ekstra 
i løn det seneste år. Men der er forskel på hvor meget.

Af Tine Santesson / Foto Colourbox

Årlig lønudvikling, 2006-2016
Diagrammet viser den gennemsnitlige lønstigning for privatansatte djøfere.  
Lønningerne er opgjort brutto, dvs. inkl. pension og bonus.
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Kilde: Djøf Privats lønstatistik 2016.
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Pæne stigninger til alle

Det er faktisk over hele linjen, at 
lønningerne er steget. Det er djøferne 
uden ledelsesansvar, der har fået den 
største stigning – på 4,8 procent – 
mens cheferne og direktørerne har fået 
henholdsvis 3,7 procent og 3,2 procent 
mere i løn.

For direktørerne er det lidt af 
en ændring, idet de stort set ingen 
lønstigning fik sidste år. Variationen 
er dog helt naturlig, siger Anders 
Hjortshøj.

”De har typisk større udsving end 
de to andre grupper, hvor et år med 
stor løntilbageholdenhed normalt er 
efterfulgt af en pæn stigning året efter 
og omvendt.”

Historikken på lønområdet viser, at 
det er i de første år som kandidat, at 
man typisk får de største stigninger. 
Det holder også stik, når man kigger på 
lønstatistikken anno 2016. En kandidat 
med mellem ét og tre år på bagen har 
i gennemsnit fået en lønstigning på 
næsten 10 procent. Ser man derimod 
på de privatansatte djøfere, der blev 
kandidater for omkring 10 år siden, har 
de fået en mere afdæmpet stigning på 
2,1 procent. 

Lidt pudsigt er det dog, at kandidater 
fra 1992-94 er blandt højdespringerne, 
når det gælder lønstigninger. Men det 
kan der være flere forklaringer på, siger 
Anders Hjortshøj.

”For det første er det en relativt lille 
gruppe, som derfor er mere følsom 
over for udsving i, hvem der svarer på 
lønundersøgelsen det ene og det andet 

år. Og så havde gruppen en meget lav 
lønudvikling sidste år, og det efterslæb, 
som det gav, ser det nu ud til, at de har 
indhentet.”

Det lysner for dimittenderne

For djøfere, der lige er trådt ud på 
arbejdsmarkedet, er der også sket en 
markant positiv udvikling i lønnen. 
For et år siden var begyndelseslønnen 
rent faktisk faldet i forhold til året før, 
mens nye kandidater nu får 1.500 mere 
i startløn, end de gjorde sidste år.

”Det glæder mig rigtig meget. 
Fremdriftsreformen 
har gjort, at der er 
kommet rigtig mange 
nye kandidater ud på 
arbejdsmarkedet, så der 
er mange om jobbene. Og 
alligevel ser vi en pæn 
stigning i startlønnen. 
Det må jo betyde, at 
arbejdsgiverne ser en 
høj værdi i dem,” siger 
Henrik Funder.

Christian Lyhne 
Ibsen mener også, at 
det er et positivt tegn, 
at startlønnen for en 
nyuddannet har fået et 
pænt nøk opad.

”Det er forhåbentlig udtryk for, 
at der er ved at komme godt gang i 
hjulene igen. Men der er stadig mange 
usikkerhedsmomenter i den private 
sektor. Det betyder, at virksomhederne 
har svært ved at planlægge ud i 
fremtiden og måske derfor stadig er 

lidt forsigtige med at ansætte mange 
nyuddannede.”

Den formodning kan der nok 
godt være noget om. For selv om 
der trods alt er skabt flere job, er 
dimittendledigheden steget en smule. 
I august lå den på 33,3 procent for 
de kandidater, der har afsluttet deres 
uddannelse inden for det seneste år.

Smitter det?

Kigger man isoleret på lønstigningerne 
for de privatansatte djøfere, ser det dog 
som nævnt positivt ud for alle grupper.

I de kommende 
måneder og i det 
nye år skal Djøf i 
gang med overens-
komstforhandlinger på 
en række af de store 
private arbejdspladser.

Vil de pæne 
lønstigninger komme til 
at afspejle sig i overens
komstresultaterne?

”Det er svært at 
sige, hvor vi ender, 
men det er i hvert 
fald et godt signal til 
arbejdsgiverne,” siger 
Henrik Funder.

Og hvordan løn stigningerne kommer 
til at se ud næste år for hele det private 
djøf-arbejdsmarked, er heller ikke nemt 
at spå om, siger han.

”Men jeg krydser fingre for, at vi 
bliver i sporet og bibeholder det niveau 
i lønstigningerne, som vi har set det 
seneste år.” 

De nyuddannede stiger mest
Diagrammet viser den gennemsnitlige lønstigning for privatansatte djøfere uden 
ledelsesansvar opdelt efter kandidatår.
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“Gode 
regnskaber 
skal smitte 
af på dem, 
der er med 
til at levere 

øget vækst og 
indtjening, 

nemlig 
djøferne” 

Henrik Funder, formand  
for Djøf Privat
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F
inanssektoren har delt 
fyresedler ud i hobetal de 
senere år, hvor den ene 
fyringsrunde har afløst 
den anden. Alene siden 

2008 er der ifølge Finanssektorens 
Arbejdsgiverforening forsvundet 10.000 
stillinger. Men det er sjældent djøfere, 
det er gået ud over.

For mens der bliver skåret kraftigt 
ned i medarbejderstaben generelt 
set, bliver der rekrutteret flere højt-
uddannede – herunder i høj grad også 
djøfere. Således er akademikere gået fra 
at udgøre seks procent af de ansatte i 
finansbranchen i år 2000 til at udgøre 
15 procent i 2015.

Tendensen er, at nye medarbejdere 
generelt set har en højere uddannelse 
end dem, der forlader branchen. 
For mens to ud af tre medarbejdere 
under 35 år har en videregående 
uddannelse, gælder det kun én ud af 
fem medarbejdere på 55 år og derover. 
Men det har en helt naturlig forklaring, 
siger adm. direktør Mariane Dissing fra 
Finanssektorens Arbejdsgiverforening.

”Digitaliseringen og reguleringen 
af branchen gør, at opgaverne bliver 
mere komplekse, og det kalder på flere 
højtuddannede,” siger hun.

Kunderne klarer det selv

I Spar Nord kan Senior Vice President 
Ole Madsen godt genkende billedet. 
Tidligere startede man typisk 
som bankelev og steg op igennem 
systemet for måske at ende i en 
specialistfunktion i hovedsædet.

”Men den øgede kompleksitet 
betyder, at vores hovedsæde i mindre 
grad rekrutterer fra filialnettet og nu i 
højere grad ansætter dem med trænede 
akademiske kompetencer.”

For Spar Nord er det dog noget 
af en omvæltning, fordi banken i 
mange år har haft en strategi om, at 
der skulle være så mange som muligt 
ude i filialnettet, hvor kunderne jo 
var. Dermed var målet også at have 
så få medarbejdere som muligt i 
hovedsædet.

”Vi har lagt stor vægt på mødet 
mellem kunden og rådgiveren, men 
i takt med at kundernes adfærd 
ændrer sig pga. teknologien, og de 
selv klarer de fleste af deres bank -
forretninger hjemme ved com-
puteren, rokker det ved balancen i 
medarbejdersammensætningen,” siger 
Ole Madsen. 

Han fortæller, at Spar Nord i 
stigende grad har brug for økonomer 
og medarbejdere med analytisk og 
kommerciel baggrund. Det er dog ikke 
kun kundernes ændrede adfærd, der 
øger efterspørgslen efter akademiske 
kompetencer.

”Vi ser en flodbølge af nye regler 
og forordninger om bl.a. antihvidvask 
og persondata, som vi skal leve op til, 
og det er klart, at det også kræver en 
tilførsel af juridiske kompetencer,” 
siger Ole Madsen.

Han vurderer dog, at Spar Nord 
langtfra ligger i front, når det gælder 
højtuddannede medarbejdere.

”Mit skøn er, at vi nok ligger lavere 
end gennemsnittet, men andelen vil 
helt sikkert blive ved med at stige – 
også hos os.”

Det er samme scenarie, Mariane 
Dissing forudser: En stadig stigende 
andel af medarbejdere med lange 
videregående uddannelser af forskellig 
slags.

”Vi får stadig brug for jurister, 
økonomer og aktuarer, men vi vil 

nok også i stigende grad se andre 
uddannelsesbaggrunde på akademisk 
niveau. Men jeg tror stadig, at de 
akademiske medarbejdere primært vil 
finde vej ind i hovedsæderne.” 

Finanssektoren på 
jagt efter djøfere
Andelen af højtuddannede i den finansielle sektor er næsten tredoblet siden 
år 2000. Der bliver brug for endnu flere i fremtiden, lyder det fra branchen.

Af Tine Santesson

Ansatte under 35 år

Ansatte på 55 år og derover

Mellemlang videregående
Bachelorer
Lang videregående

Mellemlang videregående
Bachelorer
Lang videregående

Grundskole
Gymnasialt niveau
Erhvervsuddannelser
Kort videregående

Grundskole
Gymnasialt niveau
Erhvervsuddannelser
Kort videregående
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 - et enkelt kursus eller en hel uddannelse
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Forsikringsbranchen i 
digitalt uvejr
I de kommende år vil forsikringsselskabernes grundvold blive rystet. En række nye 
teknologier står på spring for at disrupte den århundreder gamle branche. Vejen 
frem er radikal nytænkning om produkter og mennesker.  

D
et er velkendt, at det 
har været voldsomt 
for bankerne at møde 
digitaliseringen. Men 
også forsikrings-
branchen er på vej 

ind i et ruskende uvejr – og det kan 
endda blive værre end i andre dele af 
finanssektoren.

Hvor bankerne kan være nogenlunde 
sikre på, at der også vil være efter-
spørgsel om fem år, er de mørke skyer 
over forsikringsselskaberne anderledes 
truende.

”Vi må erkende, at der er store 
udfordringer for vores branche. Hvis vi 
ikke gør noget mere radikalt end hidtil, 
risikerer vi at stå med en langt mindre 
eller måske slet ingen forretning om 
5-10 år,” siger innovationschef Michael 
Juhler-Nøttrup fra Danmarks største 
forsikringsselskab, Tryg.

Den perfekte storm

Forsikring er et ældgammelt princip, 
fordi det er sund fornuft: Man spreder 
sine risici. De første forsikrings-
betingelser blev nedfældet for knap 

4.000 år siden i det babyloniske 
rige, og gennem historien har 
forsikringens kollektive beskyttelse 
været menneskehedens følgesvend og 
forretning. 

Men i disse år står forsikrings-
verdenen over for den måske største 
om væltning nogensinde. En perfekt 
storm af teknologiske trends nærmer 
sig. Især fire tendenser er vigtige.

For det første vil bilforsikringer fylde 
langt mindre, i takt med at vi får først 
semi-automatiske og siden selvkørende 
biler. Over 90 procent af biluheld 
skyldes menneskelige fejl, og den faktor 
bliver gradvist udfaset med automatiske 
biler. Bilforsikring tegner sig i dag for 
omkring en tredjedel af omsætningen 
i mange danske forsikringsselskaber, 
oplyser konsulentfirmaet PWC.

Også boligforsikringer vil blive et 
væsentligt mindre forretningsområde, 
efterhånden som boligen bliver digital. 
Data gør det nemmere at forebygge 
skader og beskytte hjemmet. Samtidig 
vil en række ting ikke længere være 
værd at forsikre. Enten fordi de nu 
findes i digital form – musikken 

behøver ikke længere være i en fysisk 
cd-samling – eller fordi genstanden 
hurtigt kan reproduceres ved hjælp af 
3D-print.

Samtidig med at disse to hoved-
produkter svinder ind, ændrer 
markedet sig også med hensyn til 
ejerforhold, forklarer Michael Juhler-
Nøttrup.

”Vi ser deleøkonomien brede sig med 
nærmest orkanagtig styrke: Man går fra 
ejerskab til brug af deletjenester, og det 
rykker ved nogle grundlæggende ting 
i forsikring. Vi skal ikke længere kun 
tilbyde forsikringer baseret på, hvad 
du ejer, men hvad du bruger hvornår 
og hvor. Det, man kalder ondemand 
og pay per use-forsikring, kommer helt 
sikkert til at fylde meget mere.”

Endelig giver teknologien også 
mulighed for at lave forsikringer på nye 
måder. I digitale netværk kaldet peer
topeer finder kunderne selv sammen 
og spreder risici. Det kan være alt fra 
en fritidsklub til en vennekreds, der 
indbetaler til en fælles pulje, som 
dækker skader. Uden mellemmænd. 

Af Sten Løck / Illustration Mikkel Henssel
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Silicon Valley satser på forsikring

Udsigten til uvejr er tydelig for 
forsikringsselskaberne. Hvis de ikke 
formår at udnytte de teknologiske 
strømninger, vil andre træde til. 
Antallet af nye spillere vokser 
voldsomt i disse år, og en af de mest 
prominente af slagsen er New York-
baserede Lemonade.

Det nye forsikringsselskab, der 
gik i luften i september, bruger 
data og avanceret software til at 
levere transparente, brugervenlige 
produkter. Kunderne betaler en 
præmie, og 20 procent går til 

Lemonade. Resten placeres i en pulje 
til at udbetale skadeserstatning. Er 
der overskud, går pengene til en 
velgørenhedsorganisation, som kunden 
vælger ved tegning af policen. Det 
skal afholde kunderne fra at begå 
forsikringssvindel, siger Lemonades 
Chief Behavioral Officer, den kendte 
adfærdsøkonom og forfatter Dan Ariely. 

Men det er ikke kun forretnings-
modellen hos nye spillere som 
Lemonade, der bekymrer den 
etablerede forsikringsbranche. Det er 
også ressourcerne, disse startups har 
med i bagagen. Pengene flyder i Silicon 

Valley disse dage, og i 2015 kastede 
man sig over forsikringsbranchen. 
Kapitaltilførslen til teknologi-startups 
med fokus på forsikring rundede 10 
milliarder dollar i 2015 – mere end en 
fordobling i forhold til 2014, viser tal 
fra konsulentfirmaet PWC.

Fra sikkerhed til forebyggelse

Hvad skal forsikringsselskaberne 
så gøre? De skal først og fremmest 
bruge teknologi på en anden måde, 
siger Susanne Møllegaard, direktør 
og medejer af Process Factory, der 
leverer teknologisk rådgivning til 
forsikringsbranchen.

”Den klassiske brug af teknologi i 
forsikringsselskaber er fokuseret på 
optimering af eksisterende processer og 
er dermed som udgangspunkt defensiv. 
En virksomhed som Lemonade 
bruger teknologien offensivt til at 
skabe oplevelser for kunden. Selve 
forsikringsproduktet er basalt set det 
samme, men det præsenteres og leveres 
på en ny og attraktiv facon ved hjælp af 
teknologi.”

På lidt længere sigt vil de 
traditionelle forsikringsprodukter 
dog ændre sig eller snarere forsvinde, 
mener Susanne Møllegaard.

”Markedet vil gå fra reaktivt til 
proaktivt. Reaktivt er, at forsikrings-
selskabet betaler penge til kunden, når 
der er sket en skade. Her tænkes der 
kun sporadisk i forebyggelse. Men den 
del af markedet vil blive stadig mindre 
pga. teknologi, fx sikre selvkørende 
biler. Der vil altid være en rest af det 
reaktive marked tilbage, men væksten 
ligger i at være proaktiv. Du skal være 
på forkant og imødekomme kundernes 
behov.”

Samme konklusion er man nået 
til hos Tryg, hvor devisen er ”From 
Protection to Prevention,” siger 
Michael Juhler-Nøttrup.

”Vi kommer i højere grad til at være 
en servicevirksomhed, der leverer 
forskellige løsninger til forebyggelse 
og sikkerhed, typisk i samarbejde 
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Innovationschef Michael Juhler-Nøttrup 
har store forventninger til The Camp, hvor 
300 iværksættere midt i Trygs hovedsæde 
udvikler nye digitale forretningsmodeller.
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med andre virksomheder. Det er et 
fundamentalt skifte i forsikring, hvor 
det i dag dybest set går ud på at betale 
penge til mennesker og virksomheder, 
når de har skader.”

Iværksætter-DNA i hverdagen

Næste skridt er imidlertid svært for 
et forsikringsselskab som Tryg med 
flere hundrede år på bagen. Hvor er 
det nye, og hvad skal man vælge? I 
oktober åbnede Tryg dørene for The 
Camp, et innovationscenter med 
300 iværksættere, placeret midt i 
hovedsædet i Ballerup.

”Jeg kalder det en innovationsfabrik 
med en række spændende 
virksomheder, der arbejder med digitale 
forretningsmodeller. Det er en blanding 

af helt nye og mere modne startups 
inden for en lang række forskellige 
brancher, der har brug for etablerede 
samarbejdspartnere. Det handler ikke 
altid udelukkende om forsikring. Vi 
kan lære af mange forskellige slags 
virksomheder,” fortæller Michael 
Juhler-Nøttrup. 

Tryg får den strategiske fordel, at 
man nu kan følge udviklingen hos 
nye spillere på nært hold og opkøbe 
dem eller indgå samarbejde før 
konkurrenterne. Men indvirkningen på 
virksomheden Tryg er mindst lige så 
vigtig, siger Michael Juhler-Nøttrup.

”Med The Camp får vi iværksætter-
DNA’et helt tæt på i hverdagen. Vi 
vil lære af de nye virksomheder og 
samarbejde med dem. Det betyder rigtig 

meget for vores forretningsudvikling, 
men også for vores kultur at få det nye 
så tæt på.” 

Susanne Møllegaard er enig i, at den 
kulturelle og mentale effekt af Trygs 
initiativ er det vigtigste på lang sigt.

”Tryg kommer i nærkontakt med 
nogle interessante virksomheder, der 
stiller nye og udfordrende spørgsmål. 
Det tvinger det gamle forsikringsselskab 
til at forklare sin forretning på en ny 
måde og måske se nye muligheder. 
Det kan godt være, der ikke kommer 
nye produkter ud af det med det 
samme. Men den konventionelle 
tankegang bliver udfordret, og det er 
det vigtigste.” 

Nysgerrighed og menneskelighed
Det er teknologien, der skaber omvæltninger i forsikringsverdenen. Men det 
betyder ikke, at branchen kun har brug for digitale nørder. Tværtimod vil 
evnen til at skabe menneskelige relationer stå i høj kurs fremover. 

FREMTIDENS KOMPETENCER:

Forsikringsbranchen vil om få år være 
en helt anden takket være digital 
teknologi. Ingen ved nøjagtigt, hvilke 
forretningsmodeller eller virksomheder 
der bliver stående, når støvet har lagt 
sig. Men hvad med medarbejderne? 
Hvilke kompetencer vil være eftertragtede?

Det har djøfbladet spurgt eksperter fra 
forskellige dele af branchen om. Deres 
samstemmende bud er, at det ikke så 
meget handler om faglighed som om 
indstilling og menneskelige egenskaber.  

Supersvær mental omstilling

Den suveræne topscorer blandt kom pe-  
ten cerne er en klassiker, forandrings-
parathed.

”Den største forhindring er evnen til 
at omstille sig i hovedet. Du har et fast 
billede af, hvordan verden ser ud, og 
nu skal du revurdere den opfattelse. 
Det er en mental transformation, 
der er supersvær,” siger Susanne 
Møllegaard fra rådgivningsfirmaet 
Process Factory. 

Fremtidens kompetencekrav handler 
mere om indstilling end det faglige, 
siger Charlotte Hougaard, landsformand 
for Forsikringsforbundet.

”Du skal have lyst til at lære noget 
nyt, og det er ikke et spørgsmål 
om uddannelse eller endda faglige 
kompetencer, men hvordan du går til 
arbejdsopgaverne. Du skal interessere 
dig for, hvad der er af nyt i din 
virksomhed og i verden omkring.”
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Samme melding kommer fra Klaus 
Berentsen, forsikringsekspert og leder af 
finansielle services hos konsulentfirmaet 
PWC.

”Du skal være i stand til at tænke ud 
af boksen. Det gamle verdensbillede for 
forsikring holder ikke længere.”

Menneskeligt kontakt er unik

Den næste kompetence handler lige-
ledes om egenskaber snarere end 
faglighed: Menneskelige relationer.

Computere vil overtage mange 
arbejds gange, men menneskelig kontakt 
vil stadig være en unik oplevelse, hvor 
virksomheden kan skille sig ud fra 
konkurrenterne.

”Det vil blive endnu mere vigtigt med 
god kundeservice, hvor medarbejderen 
er i stand til at forstå og kommunikere 
effektivt med kunden, fx i en kritisk 
situation,” mener Charlotte Hougaard. 

Evnen til at forstå mennesker er mere 
værdifuld end teknisk indsigt, mener 
Klaus Berentsen fra PWC.

”Jeg tror, et område som antropologi 
kommer til at spille en større rolle. Der 
er teknikere nok – vi mangler nogle af 
de andre typer. Dem, som interesserer 
sig for mennesker, kan sætte sig ind i 
andres situation og omsætte den viden. 
Det vil være værdifuldt.”

Brug teknologien

Vi skal frem til den tredje kompetence 
i rækken, før vi når til teknologi, som 
jo trods alt er årsagen til hele postyret. 
Men det er ikke nødvendigt at blive 
it-nørd, siger Susanne Møllegaard fra 
Process Factory.

”Du behøver ikke at vide, hvordan 
teknologi fungerer, men du skal forstå, 
hvad den kan udrette. Det lærer du 
bedst ved selv at bruge teknologien,” 
siger hun.

Eksempelvis producerer teknologien 
masser af data, men de har ikke den 
store værdi, medmindre nogen forstår at 
bruge dem korrekt, forklarer Charlotte 
Hougaard.

”Der vil ske meget inden for data-
analyser i de kommende år, og der vil 
være behov for forsikringskyndige, der 
kan overskue materialet, få nye indsigter 
og dermed idéer. Det gælder om at være 
nysgerrig.”

Disrupt ledelsen

Kompetencerne er dog ikke meget værd, 
hvis organisationen ikke formår at 
udnytte dem, og her har ledelsen en stor 
opgave foran sig.

”Forsikringsbranchen er meget 
konservativ og fastlåst i sit syn på 
verden. Der er en spirende erkendelse, 
men det går langsomt.” siger Susanne 
Møllegaard. 

Hendes konsulentkollega fra PWC er 
enig. 

”Det er jo ikke en branche, der har 
levet af at komme med et nyt produkt 
om året. Hos bankerne er der sket 
væsentligt mere, fordi meget af den nye 
teknologi har ramt dem først. Forsikring 
er mere reguleret og derfor beskyttet, 
men ikke i længden. Der skal skrues 
op for innovationen,” siger Klaus 
Berentsen. 

Selve ledelsesformen skal også 
opdateres, mener Charlotte Hougaard.

”Branchen er ekstremt old school. 
Der er brug for noget disruption på 
ledelsesniveau, og der er alt for mange 
lag i organisationen. Måske skulle 
man kigge til it-virksomheder for at se, 
hvordan de arbejder. De er netop vant til 
konstante forandringer, og jeg tror ikke, 
de er organiseret på samme måde som 
forsikringsselskaber.” 

Nyt er godt
Forandring er et 
arbejdsvilkår, og 
nysgerrighed er vigtigere 
end uddannelse og faglige 
kompetencer. 
Lær nyt – hvad er det 
værste, der kan ske?

Kend din næste
Menneskelige relationer vil 
være endnu mere værdifulde 
i en digital tilværelse. Der vil 
blive brug for medarbejdere, 
der både kan forstå og 
interagere effektivt med 
andre mennesker. 

Brug og bliv bedre
Det er ikke nødvendigt at 
vide, hvordan teknologien 
fungerer, men derimod, 
hvad den kan udrette. Så 
brug teknologien og find 
ud af, hvad den kan gøre for 
dig. Og andre. 

Ledelsen skal give los
Forsikringsbranchen er for 
langsom og fastlåst i sit 
verdenssyn. Ledelsen skal 
skrue op for innovationen og 
ned for konservatismen.

DISSE 
KOMPETENCER 
BLIVER DER 
BRUG FOR:

“Der er teknikere nok.  
Vi mangler nogle, som kan 
sætte sig ind i andres situation 
og omsætte den viden” 
Klaus Berentsen, forsikringsekspert, PWC
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Gul snak
Af Per Helge Sørensen

Per Helge Sørensen
Komiker, 
historiefortæller og 
forfatter. Manden bag 
comedy-showet ’Djøf 
med løg(n)’.

D
et er jo nok, fordi jeg er en klassisk 
Gul.”

HR-chefen smilede ubekymret 
til mig. Som om hendes 
gulhed på en eller anden måde 

forklarede, at hun kom rendende – tre uger 
efter sidste deadline – med tusind ændringer 
til koncernstrategien, der skulle i trykken på 
torsdag. 

”Min EnergiFarve, du ved. Innovativ og 
fleksibel.” 

Hun understregede sætningen med en lille 
jonglerende håndbevægelse. 

”Og når du reagerer, som du gør,” tilføjede 
hun hurtigt, ”er det jo bare, fordi du er Blå.”

Jeg mærkede mine hænder knyttes under 
bordet, mens jeg forbandede HR-afdelingen 
og alt dens væsen. Én ting var, at de 
havde tvunget os til at deltage i et todages-
trivselsseminar, hvor en flok halvstuderede 
lommepsykologer havde lært os at kende 

os selv med de fire EnergiFarver 
– et sæt pseudovidenskabelige 
personlighedstyper, der tilsyne-
ladende var fremavlet ved at lade 

en flok organisationskonsulenter 
gruppevoldtage Jungs teorier. 
Noget andet var, at hun tillod sig 
at tale om det bagefter.

”Når jeg reagerer, som jeg 
gør,” sagde jeg langsomt, ”er 

det, fordi processen har 
været aftalt siden 

januar.”
”Præcis,” 

nikkede hun. 
”Typisk Blå.”

Hun tegnede en snæver firkant på bordet: 
”Fokus på detaljer og processer. Men svært 
ved at improvisere, når der opstår uventede 
ændringer.”

Jeg stirrede lamslået på hende. Den eneste 
ændring, der var opstået, var jo for helvede, at 
hun ikke havde passet sit arbejde. Og den var 
ikke ligefrem uventet. 

”Jeg er ikke sikker på, at det handler så meget 
om personlighed,” forsøgte jeg.

 ”Men det er jo også meget blåt,” smilede 
hun, ”at være skeptisk over for de her – mere 
bløde – ledelsesværktøjer.”

Jeg skævede opgivende over mod styrelses-
direktørens kontor. Et øjeblik overvejede jeg, 
om jeg kunne få ham til at banke hende på 
plads. På den anden side skulle man ikke have 
læst Jung for at kende direktørens EnergiFarve: 
Blank. Med tendens til uoverlagte beslutninger.  
Hvis han kom på banen, var det umuligt at 
vide, hvordan det ville ende. 

”Det bliver bare lidt svært at få ændringerne 
ind så sent i processen,” forsøgte jeg.

”Men det handler vel præcis om at 
sammensætte det rigtige team,” sagde hun og 
slog ud med armen mod storrummet. 

Jeg fulgte hendes blik ned mod flokken af 
djøfere omkring hæve-sænke-bordene. De ville 
springe kollektivt i luften, hvis jeg foreslog, 
at de skulle deltage i en redningsaktion for 
strategien. Så blev mit blik fanget af HK’erne 
ved bordet bagved.  

Havde de i virkeligheden ikke alle sammen 
været Grønne på seminaret? Jeg så skemaet for 
mig: Hjælpsom og fællesskabsorienteret. Svært 
ved at sige fra. 

Få minutter efter var HK-bordet ikke alene 
i fuld gang med at indføje rettelser. De havde 
været superglade for at kunne hjælpe. 

Jeg åbnede min browser og gik ind på Google. 
Måske skulle man tjekke ham der Jung. 

“Det er jo meget blåt,” smilede 
hun, “at være skeptisk over  
for de her – mere bløde – 
ledelsesværktøjer” 
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S
tadig flere mistrives 
på jobbet, viser en 
undersøgelse fra Falck 
Healthcare. Problemet 
er særlig udtalt blandt 
yngre medarbejdere, 
og det kan have store 

konsekvenser.
Mistrivsel tidligt i arbejdslivet kan 

nemlig føre til helbredsproblemer 
senere i livet. Det viser et studie af 
mere end 6.000 kvinder og mænd 
foretaget af the American Sociological 
Association. Forskerne kunne 
konkludere, at de, der var utilfredse 
med deres job i 20’erne og 30’erne, 
var mest udsat for sygdom og psykiske 
problemer, når de kom op i 40’erne. De 
var mere deprimerede og brugte mere 
tid på at bekymre sig. De sov dårligere, 
havde også oftere ondt i ryggen og var 
hyppigere forkølet. 

Det viser med al tydelighed, hvor 
vigtigt det er at tage sit arbejdsliv 
seriøst og ikke bare lade stå til, når man 
mistrives. At man er utilfreds med sit 
arbejde, behøver dog ikke nødvendigvis 

betyde, at man er nødt til at skifte job. 
Det afhænger ifølge erhvervspsykolog 
Pia Frahm af to ting: Dels hvad man er 
utilfreds med, dels hvilke muligheder 
man har for at øve indflydelse på sit 
job. 

Når jobskifte er nødvendigt

Ifølge Pia Frahm kan man sondre 
mellem nice to do og need to do, når 
det gælder jobskifte. 

”Mange går rundt med en følelse 
af, at der mangler et eller andet. Det 
kan skyldes, at arbejdsopgaverne er 
kedelige, at man savner udfordringer, 
lønnen er for ringe, eller man mangler 
fleksibilitet. Man føler sig utilfreds, 
og der er måske nogle ting, man selv 
kan gøre noget ved for at blive mere 
tilfreds. Det kunne være nice at skifte 
job, men er ikke en nødvendighed, ” 
siger erhvervspsykologen.

Et jobskifte er derimod en 
nødvendighed, hvis man er utilfreds, 
fordi udfordringerne virker for store 
i forhold til de kompetencer og 
ressourcer, man har. 

”Det gælder om at komme væk 
hurtigst muligt, hvis man ikke har 
mulighed for at ændre noget i tilfælde, 
hvor man har et for stort ansvar, 
ikke har reel indflydelse på det, man 
arbejder med, eller der er for store 
krav i forhold til, hvad man realistisk 
kan nå – og når disse faktorer er 
grundlæggende vilkår og ikke bare 
noget midlertidigt. Det samme gælder, 
hvis arbejdskulturen er båret af kritik 
og manglende anerkendelse. Hvis ikke 
man søger væk, vil man blive mere 
og mere overbelastet og kan på sigt få 
helbredsproblemer,” siger Pia Frahm. 

Hvorfor bliver vi, når vi vil væk?

Når mange bliver hængende i et job, 
der ikke er godt for dem, skyldes 
det ifølge Pia Frahm især, at tryghed 
betyder meget for mange af os. Men 
hvad ligger der helt konkret i den 
tryghed, som vi klynger os til, når vi 
egentlig godt ved, at det vil være bedst 
for os at skifte arbejde? Det er et meget 
vigtigt spørgsmål at stille sig selv, 
mener Pia Frahm.

Det er vigtigt ikke bare at affinde sig med at gå utilfreds på arbejde. 
Det kan nemlig have helbredsmæssige konsekvenser for det senere 
arbejdsliv. Her får du indblik i, hvorfor det kan være svært at søge 
væk – og inspiration til at finde ud af, hvornår du bør gøre det.

Af Annette Aggerbeck/ Illustration Stockshoppe/Shutterstock

Er det nu, 
du skal søge 
nyt job?
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”Det gælder om at få det afmysti-
ficeret, for det ukendte føles mere 
farligt. Man skal finde ud af, hvad det 
handler om, ved at være nysgerrig og 
få det gjort mere håndgribeligt. Hvad 
er tryghed for dig helt konkret? Hvad 
frygter du? At du ikke kan få nyt job? 
At du ikke kan finde ud af det? At du 
må gå fra hus og hjem? At du mister 
agtelse? Det kan hjælpe at se på, 
hvordan du havde det, sidst du skiftede 
job. Hvis du også dengang havde en 
fornemmelse af, at nu ryger trygheden, 
så spørg dig selv, hvad der gjorde, at du 
alligevel blev tryg i det nye job,” siger 
Pia Frahm og understreger, at det er 
forskelligt, hvor risikovillige vi er. 

Nogle mennesker synes, at tanken 
om et nyt job er spændende, mens 
andre har mere end svært ved at se det 
attraktive ved et jobskifte, selv om det 
vil være godt for dem at komme væk. 
Det skal man også tage hensyn til, så 
man ikke får presset sig ud i noget, der 
føles alt for utrygt. 

Utryghed kan også handle om, at 
man er usikker på sine kompetencer. 

Man kan have svært ved at tro på sig 
selv – vil man kunne slå til et nyt 
sted? Det kan dog også hænge sammen 
med, at man har været så længe i 
et utilfredsstillende job, at man er 
begyndt at tvivle på sig selv. Eller at 
man simpelthen ikke har 
overskud til at begynde at 
søge job. 

”Man kan være så 
udmattet af stress, at 
man først efter nogen 
tids sygemelding kan 
begynde at søge job. Det 
er derfor vigtigt at være 
opmærksom på sine 
signaler på mistrivsel i 
tide, så man undgår at 
komme så langt ud,” siger 
Pia Frahm.

Hun betoner, at man 
skal lægge mærke til, om man begynder 
at få søvnproblemer eller har svært ved 
at koncentrere sig og huske. Hvis man 
mærker, at man har svært ved at få søgt 
væk, selv om man mistrives i jobbet, er 
det vigtigt at tale med andre om det. 

”Man gør kun ondt værre ved at 
bære rundt på sine problemer alene. 
Tal derfor med én, som du har tillid 
til, og som også kan stille dig nogle 
vigtige spørgsmål som fx: ’Hvad er det 
gode ved at blive i jobbet, for der må 

være noget godt, siden 
du bliver?’ Vælg én, som 
hverken er din kollega 
eller følelsesmæssigt 
involveret. Vi bliver 
nemlig blinde for vores 
egne barrierer og har brug 
for input fra andre,” siger 
Pia Frahm. 

Gør status løbende

Utilfredshed kan nemt 
ende i konstant brok, 
der er demotiverende 
– ikke kun for én selv, 

men også for de kolleger, der må lægge 
øre til. Hvis der er flere på arbejdet, 
som er utilfredse eller på vej væk, kan 
det være nemt at søge sammen om at 
være utilfredse. For at undgå at blive 
en del af en utilfreds jobkultur er det 

Har svært ved at koncentrere 
dig om opgaverne

Begynder at få problemer 
med at huske

Sover dårligt 

Virker fjern, når du er sammen 
med familie og venner 

Er irritabel og har kort lunte 

Har svært ved at overskue 
flere ting samtidig

Bliver vred eller ked af det, 
når der stilles krav til dig.

alarmsignaler7       Det kan være 
bedst for dig at 
skifte job, hvis 
du…

 “Det gør en 
stor forskel, 

om man 
oplever, at 
det er et 

valg, man 
selv har 
truffet” 

Pia Frahm

Erhvervspsykolog Pia Frahm anbefaler, at man 
gør status over sit jobliv mindst én gang om året.
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vigtigt, at man selv tager ansvar for 
sit arbejdsliv. Pia Frahm anbefaler, at 
man gør status én gang om året og helst 
hvert halve år, hvor man undersøger 
sin trivsel og træffer beslutninger.

”Hvis man fx er utilfreds med sin 
løn, vil man måske ved nærmere 
overvejelse komme frem til, at tryg-
heden i jobbet er vigtigere end lønnen. 
Og så kan man træffe et aktivt valg om 
at blive i stillingen og få det bedste 
ud af sit job frem for at gå og brokke 
sig. Det gør en stor forskel, om man 
oplever, at det er et valg, man selv har 
truffet,” siger Pia Frahm.

Hvis ikke man bruger tid på at 
overveje sin jobsituation af og til, kan 
utilfredshed blive et grundvilkår, som 
man vænner sig til.

”Der kan være gode grunde til ikke 
at turde søge et nyt job, og så skal 
man ikke blive ved med at presse 
og bebrejde sig selv, men tage en 
beslutning om at blive og stå ved den. 
Ellers vil man være i en konstant 
forhandling med sig selv, og det slider 
på én, fordi man binder en masse 
mental energi i dilemmaet,” siger Pia 
Frahm. 

Tre cirkler skaber overblik

Hvis man i løbet af sin statusdag finder 
ud af, at der er noget, man er utilfreds 
med, er det ifølge Pia Frahm en god 
øvelse at se på, hvad man rent faktisk 
har indflydelse på. 

”Jeg plejer at anbefale mine klienter 
at tegne tre cirkler uden om hinanden 
på et stykke papir. I den inderste cirkel 
skriver man det, man selv har kontrol 
over. I den næste cirkel skriver man de 
ting, man kan øve indflydelse på. Man 
har måske ikke kontrol over sin løn, 
men man har indflydelse, fordi man 
kan gå til sin chef og bede om mere i 

løn. I den yderste cirkel skriver man 
det, som lige nu og her er uden for éns 
indflydelse. Det kan fx være afstand til 
arbejdet, fordi man ikke kan flytte pga. 
børnenes skole og hustruens job,” siger 
Pia Frahm. 

Formålet med at tegne cirklerne er 
at blive mere bevidst om, hvad man 
kan gøre noget ved. Så er det nemmere 
at lægge en slagplan og have fokus 
på, hvor man skal koncentrere sin 
opmærksomhed og energi. 

”Sæt en tidsfrist og arbejd med nogle 
mål, fx de næste tre måneder. Det giver 
en følelse af kontrol, at man ikke bare 
er overladt til et utilfredsstillende 
arbejde. Hvis det så ikke lykkes, kan 
man efter de tre måneder beslutte sig 
for at finde et andet job,” siger Pia 
Frahm. 

Det er aldrig for sent

Man ved, hvad man har, men man ved 
ikke, hvad man får. Så hvordan kan 
man sikre sig, at man får et job, som 
man bliver gladere for? 

”Det kan man aldrig vide med 
sikkerhed. Man er nødt til at tage en 
chance en gang imellem. Men når 
det er sagt, er det vigtigt at gøre sit 
forarbejde, så man ved, hvad man har 
af kompetencer, hvad man trives med, 
og hvad man vil. Her kan man se på 
de tidligere jobs, man har haft. Hvad 
har kendetegnet de jobs, du har været 
mest glad for? Hvad har kendetegnet 
dem, du har brudt dig mindst om? Det 
er en god idé at bruge en god ven eller 
en coach til at sparre med, så man kan 
finde ud af, hvad der er vigtigst for éns 
arbejdsliv. Mange siger, at de ikke har 
tid til at bruge en hel dag på at gøre 
status, men det er en investering i et 
godt og tilfredsstillende arbejdsliv,” 
siger Pia Frahm.  

Er du i tvivl, om du skal 
finde et andet job, kan du 
skabe afklaring med denne 
’lagkagemodel’. Du stiller 
dig selv en række spørgsmål, 
der belyser din tilfredshed 
med dit nuværende job. 
Du kan lade dig inspirere af 
spørgsmålene herunder. I 
eksemplet her spørger du dig 
selv: På en skala fra 1-10, hvor 
tilfreds er jeg med...

Den fleksibilitet, jeg  
har i jobbet?

Den feedback, jeg får  
på min indsats? 

Arbejdsmiljøet? Har  
jeg søde kolleger?

Kan jeg udvikle min 
faglighed?

Mit forhold til nærmeste 
leder? 

Mine personlige 
udviklingsmuligheder?

Min løn? 

Afstand og transporttid 
til og fra arbejde?

Min arbejdstid?

De ressourcer, der  
er til rådighed?

Personalegoderne?

Indholdet af mine 
arbejdsopgaver?

Kilde: Pia Frahm

“Sæt en tidsfrist og 
arbejd med nogle 
mål, fx de næste tre 
måneder. Det giver en 
følelse af kontrol” 
Pia Frahm

Test din 
motivation 
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Hvor mange af dine tal ligger i det røde område?

Syv eller derover: På tide at skifte job!Seks eller derunder: Bliv hvor du er!

Meget tilfredsDybt utilfreds1 10

Illustration Michael Werge
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A
nsvar og indflydelse er 
den helt store drivkraft 
for djøfere, der vælger 
at gå ledervejen. Det 
viser Djøfs ’Arbejdslivs-
undersøgelse 2016’.

Løn og status betyder til gengæld 
ikke det store, siger de djøfere, der 
har en cheftitel. Men den tror Steen 
Hildebrandt, professor emeritus i 
organisations- og ledelsesteori, nu ikke 
helt på. Han er ikke overbevist om, at 
djøferne har svaret helt ærligt her.

”Jeg tror faktisk, at lønnen spiller 
en større rolle, end de vil stå ved. Og 
jeg tror også, at ’status’ reelt ville være 
højere på listen, fordi vi stadig ligger 
under for, at det er finere at være leder.”

Men ellers er det på ingen måde 
overraskendende, at deltagerne peger 
på ansvar og indflydelse som den 
væsentligste årsag til at gå ledervejen, 
siger Steen Hildebrandt.

”Nu har de ikke fået mulighed for 
at svare ’magt’ – men det ligger tæt på 

Der er særligt én årsag til, 
at djøfere gerne vi være 
chefer, og det er ikke løn 
og status – siger de.

Af Tine Santesson / Foto Aleksandr Kurganov/Shutterstock

vælger djøfere
chefstolen

Derfor

Løn betyder mindre 
for kvinder
Kvinder og mænd er langt hen ad vejen drevet af det samme, når de 
vælger at blive ledere. Men når det gælder højere løn som drivkraft, 
er den signifikant mere udtalt hos mændene end blandt kvinderne, 
viser Djøfs undersøgelse. 25 procent af mændene har sat et kryds 
her, mens det gælder 14 procent af kvinderne.

Kvinderne er til gengæld en smule mere optaget af ’lyst til 
personaleledelse’ og ’lysten til at skabe resultater gennem andre’, 
end mændene er. Her er der i begge tilfælde en seks procentpoints 
forskel blandt kvinder og mænd.
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ansvar og indflydelse. Nogle har det 
bedst med, at ’det er mig, der bestemmer 
– mig, der træffer beslutningerne’, og det 
hænger ofte sammen med opfattelsen 
’fordi jeg er den klogeste’.”

Hvis det havde stået til Steen 
Hildebrandt, burde ’lyst til personale-
ledelse’ og ’lysten til at skabe resultater 
gennem andre’ have stået højere på 
listen over årsagerne til at vælge 
ledelsesvejen.

”Det er faktisk ret deprimerende, at de 
ikke ligger højere, for med undtagelse af 
topledelse spiller det jo en stor rolle – 
dårlig ledelse hænger ofte sammen med 
mangel på ledelse.”

Steen Hildebrandts vurdering er i 
øvrigt, at andre ledere ville have angivet 
nogenlunde de samme årsager til, at de 
er blevet ledere, som djøferne har. 

“Nu har de ikke haft mulighed for at 
svare ‘magt’ – men det ligger tæt på 
ansvar og indflydelse” 
Steen Hildebrandt, professor emeritus i organisations- og ledelsesteori

Lyst til større ansvar/indflydelse

Faglige udfordringer

Lyst til personaleledelse

Personlig udvikling

Lyst til at skabe resultater gennem andre

Højere løn

Kunne ikke sige nej

Højere status

Andet

74%
40%
40%
39%

38%
20%

11%
9%

1%

Djøferes grunde til at gå ledervejen

Kilde: Djøfs Arbejdslivsundersøgelse 2016.

”Den faglige del skal være der”
Lone Retoft, direktør i Ingeniør-
foreningen IDA, har en næsten 20 
år lang lederkarriere bag sig, men 
hendes rolle som leder har ændret sig 
væsentligt gennem årene.

Første gang hun fik lederansvar, var 
som kontorchef i Finansministeriet, og 
da fyldte personaleledelse omkring 80 
procent af hendes tid. I dag leder Lone 
Retoft gennem ledere – og fordelingen 
er nu omkring 40 procent faglig ledelse 
og 60 procent strategiledelse via 
hendes plads i direktionen.

”Jeg er meget ambitiøs, og jeg er 
typen, der altid har stillet mig i front. 
Men da jeg kom ud fra jurastudiet, 
var det ikke sådan, at jeg tænkte: ’Jeg 
skal være leder.’ Det er kommet helt 
naturligt hen ad vejen.”

Men der er ingen tvivl om, at det er 
det faglige, som Lone Retoft har vægtet 
og stadig vægter i sin ledelsesrolle.

”Jeg synes, det er vigtigt, at man som 
leder – uanset om man er strategisk 
topchef eller linjeleder – vægter 

sin faglighed. For det er afgørende 
at kende de enkelte områder, når 
der skal udvikles ydelser, og når 
kunder, medlemmer og politikere skal 
betjenes.”

Hendes største drivkraft er at skabe 
resultater.

”Jeg vil gøre en forskel og skabe 
resultater, som andre ikke skaber. Og 
det er vigtigt for mig at prøve noget nyt 
af, så det hele ikke bliver ’same same’.”

Det meningsfulde i arbejdet betyder 
også mere og mere for Lone Retoft.

”Vi arbejder lige nu med et 
flygtningeprojekt, hvor vi skaffer 
praktikpladser til syriske ingeniører og 
sørger for, at de får en dansk ingeniør 
som mentor. Det er meningsfyldt for 
mig. Og det er også meningsfyldt, når 
vi vinder en retssag for et medlem.”

Det er til gengæld ikke status og høj 
løn, der driver hende.

”Men det giver selvfølgelig en form 
for tilfredsstillelse, da jeg arbejder mange 
timer om ugen – nok omkring 50.” 

Lones vigtigste 
årsager til at 
blive leder:

Faglige udfordringer
Lyst til personaleledelse
Lyst til større ansvar/
indflydelse
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For Michael Rødbroe Kolbæk har en 
stor trang til at gøre en forskel været 
den helt store drivkraft til at gå 
ledervejen.

”Jeg ved godt, at man kan gøre det 
på mange måder, men jo mere ansvar 
du har, desto større forskel kan du alt 
andet lige gøre – for virksomheden, 
men også for medarbejderne. For 
hvis du skal rykke noget, sker det 
kun, hvis du har motiverede og glade 
medarbejdere. Og jeg synes, det er 
enormt tilfredsstillende at se, når alt 
går op i en højere enhed til gavn for 
hele butikken.” 

Michael Rødbroe Kolbæk er 
Head of Strategy i Mærsk Oil og 
har to medarbejdere under sig. I sit 
tidligere job som chef for corporate 
development og HR i Welltec havde 
han otte mand under sig. 

Og han har faktisk aldrig været i 
tvivl om, at han ville være leder.

”Både i folkeskolen og på 
gymnasiet, var jeg formand for 
elevrådet, og da jeg læste på 
universitetet, var jeg formand for 
Djøf Studerende. Efter universitetet 
fik jeg mit første job hos McKinsey, 
der jo er en slags lederfabrik.”

Dét ved lederskabet, der også 
trækker i og fascinerer Michael 
Rødbroe Kolbæk, er mixet mellem 
det rationelle og det emotionelle.

”Jeg arbejder med strategi, hvor jeg 
bruger den analytiske del af hjernen. 
Men som leder skal du også flekse 
din menneskeforståelses-muskel. 
Hver eneste dag bliver du nødt 
til at interessere dig for, hvordan 
dine medarbejdere har det. Og det 
fylder mere, end jeg troede. Men 
det oplever jeg kun som positivt, for 
jeg synes, det er meget berigende at 
bruge mine emotionelle kompetencer 
også.” 

”Jeg går rundt med den selvopfattelse, 
at jeg kan få sat ting på skinner, så de 
bliver til noget.” 

Sådan lyder det fra Tina Krøis 
Kjærsgaard, afsnitsleder for økonomi 
og analyse i Roskildes Kommunes 
afdeling for økonomi og ejendomme. 
Og derfor peger hun også på ’lyst til 
større ansvar/indflydelse’ som den 
væsentligste grund til, at hun valgte 
at gå ledervejen. 

For med indflydelse er det alt 
andet lige nemmere at få toget til at 
køre i den retning, man selv finder er 
den rigtige, mener hun.

”Hvis jeg synes, at en proces ikke 
kører optimalt, kan jeg ikke lade 
være med at tænke: ’Det kan gøres 
bedre.’ Og så får jeg automatisk lyst 
til at tage ansvaret for, at det sker.”

Tina Krøis Kjærsgaard er leder 
for 27 medarbejdere, og det er 
kun 10 måneder siden, hun fik en 
ledertitel og samtidig blev chef 

for sine tidligere kollegaer. Og lige 
præcis hendes nye rolle i forhold 
til kollegaerne ville nok blive den 
største udfordring, tænkte hun.

”Jeg var spændt på, om de ville 
acceptere, at det nu er mig, der er 
lederen. Men jeg har ikke oplevet, at 
det har været akavet, eller at jeg har 
haft behov for at slå i bordet.”

Det har til gengæld taget lidt tid at 
få balancen mellem drift og ledelse 
til at fungere.

”Jeg tror, det er en udfordring, 
de fleste står med, når de får 
en lederstilling internt. Og i en 
overgangsperiode har jeg varetaget 
en del af de opgaver, jeg havde 
tidligere, og som jeg jo også synes er 
sjove. Men jeg har efterhånden fået 
hænderne løftet op af bolledejen og 
har fundet en bedre balance mellem 
drift og ledelse. Og de opgaver, jeg 
har nu, er også sjove – bl.a. at få folk 
til at fungere sammen.” 

”Jeg vil gerne gøre en forskel”

”Det kan gøres bedre”

Michaels vigtigste 
årsager til at 
blive leder:

Lyst til større ansvar
Lyst til at skabe resultater 
sammen med andre
Lyst til personaleledelse

Tinas vigtigste 
årsager til at 
blive leder:

Lyst til større ansvar/
indflydelse
Faglige udfordringer
Lyst til personaleledelse

Foto Claus Bech

Din formue 
har vokseværk

Hos os bliver 1 million kr. til 4,2 million kr. 
over 20 år*. Det er over en halv million  
mere end gennemsnittet i branchen.  

Du kan tro, det kan mærkes.
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D
et første, der møder én, 
er skiltet ved indgangen: 
'SKOFRIT HUS. Stil 
venligst dine sko på 
hylden. Du er velkommen 

til at låne et par sandaler’. Vi er i 
ManuVision-huset på Frederiksberg. 
Her arbejder Kristoffer Glavind Kjær, 
som også var med til at stifte stedet.

”Der ligger noget i at tage sine sko 
af – en respekt for huset. Så slipper 
man også sin historie og bliver mere 
fri,” fortæller han med et intenst, men 
behageligt blik.  

Inde på kontoret står briksen, som 
han kropsbehandler sine klienter 
på. Det er noget med at trykke og 
mærke rundt omkring på kroppen 
for at finde spændinger og modstand 
og så arbejde videre med det. Når 
han ikke lige trykker mennesker på 
maven på Frederiksberg, er han og 
resten af partnerne i ManuVision ude 
i organisationer for fx at hjælpe med 
samarbejdsvanskeligheder.

”Man kan lave nok så mange 
strategier og gode planer, men hvis 
din krop bare oser af, at du egentlig 
ikke gider dem, du arbejder sammen 

med, så er det 
hele lige meget. 
Forestil dig, at 
vi masserer en 
organisation og 
finder spændingen. Vi kigger blandt 
andet på kropssproget i organisationen 
og hjælper dem videre derfra.”

Det hele kan godt virke lidt flyvsk 
for en udenforstående, men når 
man så hører, at Kristoffer Glavind 
Kjær har været kropsterapeut på 
statsministerkampagnen, for topjurister 
og ledere i erhvervslivet og med ved 
utallige Tour de France – så begynder 
det at hænge sammen. Det handler om 
at yde sit optimale fysisk som psykisk. 

At der godt kan være noget om 
snakken, understreges af, at Lars Løkke 
Rasmussen stadig kommer forbi en 
gang om måneden, at Kristoffer Glavind 
Kjær også har været kropsterapeut 
på flere internationale cykelhold, 
og at ManuVision samarbejder med 
Rigshospitalet om at behandle danske 
krigsveteraner med PTSD. 

Kristoffer gør meget ud af, at vi både 
skal lytte til hjerne, krop og følelser, 
når vi navigerer i livet. 

”For de fleste folk er de tre helt 
adskilte, og man befinder sig kun ét af 
stederne. De bedste beslutninger tages 
af krop, følelser og hoved i forening. 
Det store problem for djøfere er, at de 
er for lidt i deres krop og for meget i 
deres hoved.”

Han understreger, at størstedelen af 
kommunikationen mellem mennesker 
er nonverbal, og at djøferne derfor kan 
blive meget bedre forvaltere, hvis de 
bliver i stand til at forvalte deres eget 
kropssprog. Han anbefaler blandt andet 
yoga og svømning som et middel til at 
opnå større kropsbevidsthed.

”Du skal ikke finde en balance i din 
krop, for balance er stendød. Du skal 
finde en vilje og en modstand og så 
bruge den til at skabe resultater med 
krop, hjerne og følelser i forening.” 

Kristoffer Glavind Kjær er oprindeligt uddannet 
cand.scient.soc. og har stået i mesterlære som 
kropsterapeut.

Af Mads Matzon / Foto Lars Bahl

Djøferne lever for meget i deres hoved, 
mener Kristoffer Glavind Kjær, der 
udover selv at være djøfer også er 
kropsterapeut for blandt andet Lars 
Løkke Rasmussen. 

MIN KARRIERE

Kropsdjøfer
for stats-
ministeren
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Hvordan kommer man 
tættere på sin egen krop?

”Læg dig ned på dit stuegulv 
med lukkede øjne og mærk, 
hvor fanden du egentlig er 
havnet henne. Er du der, hvor 
du vil være i dit liv?”

Hvorfor er du stadig 
medlem af Djøf?

”Jeg føler mig som djøfer og 
er kropsdjøfer i forhold til 
at få folk til at forvalte deres 
egne kompetencer ordentligt i 
medmenneskelige relationer. 
Jeg er jo hele tiden sovset ind i 
folks livsrationaler og systemer 
og prøver at hjælpe dem videre 
med dem.” 

Hvilke cykelhold har 
du arbejdet for?

”Jeg begyndte i '99 på Phonak. 
Siden startede jeg på Bjarne Riis' 
hold og har været med til Tour 
de France lige siden. Det sidste 
stykke tid har jeg arbejdet med 
Tinkoff-Saxo, og jeg håber, at jeg 
skal arbejde med Bjarnes nye 
hold.”

Hvad hjalp I med under 
statsministerkampagnen?

”Vi var med til at optimere hans 
valgkamp. Kropsholdningen er 
afgørende, når man skal tale en 
forsamling op og kunne sende 
klare signaler ud på et kropsligt 
niveau. Fokus og nærvær.”

“Det store 
problem for 

djøfere er, at 
de er for lidt 
i deres krop 

og for meget i 
deres hoved”
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Anna Dorph Ullerichs og Nanna 
Elming stødte på sociologer, der 
opgav at skrive om pædofile, da de 
ikke kunne få forskningsmidler til det. 
Det hindrede dog ikke de to speciale-
studerende i at undersøge emnet.
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Pædofile under lup
To studerende på CBS valgte et noget utraditionelt specialeemne på deres 
studie i 'Politisk Kommunikation og Ledelse'.

P
ædofili. Alene det at skrible 
ordet ned på notesblokken 
vækker ubehagelige tanker. 
Hvordan er det mon så at 
bruge seks intense måneder 

på at skrive speciale om emnet? Anna 
Dorph Ullerichs og Nanna Elming 
fortæller her om, hvordan de blandt 
andet fik konfiskeret materiale, og at de 
lagde ud med at ringe til politiet. 

Hvad ville I undersøge? 
”Vi kiggede på, hvordan man har 

opfattet den pædofile gennem tiderne. 
Vi undersøgte perioden fra 1860'erne 
til nu.”

Hvorfor ville I undersøge det? 
”Fordi der er rigtig mange andre 

farer derude, som måske truer mere, 
end pædofile egentlig gør. Kun 20 
procent af alle seksuelle overgreb mod 
børn begås af pædofile, og det, at du er 
pædofil, er ikke det samme som, at du 
overhovedet begår overgreb mod børn.”

Hvad er definitionen 
på en pædofil?

”Én, der har seksuelle fantasier og 
tanker om børn.”

Havde I betænkeligheder 
ved at skrive om emnet?

”Ja. Som studerende på 'Politisk 
Kommunikation og Ledelse' vil man 
typisk skrive om forandringsprojekter i 
kommuner, kommunikationsstrategier 
eller valgkampagner.”

Var jeres emne overhovedet 
fagligt relevant?

”Emnet som sådan er måske ikke så 
relevant, men analysen af, hvordan 
noget ændrer sig på grund af en særlig 
type vidensform eller diskurs og siden 
hen kan få utilsigtede omsiggribende 
konsekvenser, er relevant på vores 
studie.” 

Hvordan var det at søge 
informationer om emnet?

”Det var meget grænseoverskridende. 
Til at begynde med googlede vi alt 
muligt – børnesex, pædofile, overgreb 
og så videre. Ret hurtigt ringede vi dog 
til politiet for ikke at havne i deres 
søgelys. Vi fik heldigvis at vide, at der 
skulle mere end et par Google-søgninger 
til, før de begynder at holde øje med 
én. Senere i processen fik vi også 
konfiskeret materiale på biblioteket.” 

Hvad skete der?
”Vi skulle kopiere nogle 

medlems blade fra Pædofilgruppen. 
Da en bibliotekar opdagede det, endte 
det med, at vi måtte aflevere bladene 
til hende, fordi biblioteket ikke 
ville beskyldes for at videreformidle 
børneporno. Det endte dog med, at vi 
godt måtte læse i bladene alligevel.”

Hvad kom I frem til i specialet?
”Kort fortalt, at man i begyndel-

sen af 1900-tallet ser den pædofile som 
et arbejderklassefænomen. Omkring 
1930'erne ses pædofili som en afart af 

homoseksualitet, hvor man egentlig 
mest er bange for, at børnene bliver 
smittet med homoseksualitet. Hvis vi 
så springer frem til 90'erne, oplever vi 
i Danmark en massiv mediedækning 
blandt andet på grund af en sag fra 
en vuggestue omfattende 23 børn, og 
den pædofile bliver italesat som et 
sexuhyre. I dag er det stadig meget 
voldsomme betegnelser, der benyttes i 
mediedækningen og på sociale medier 
om pædofile.”

Hvad har det haft af 
konsekvenser?

”Der er kommet en generel pædo-
fili frygt i befolkningen, som har 
formet forholdet mellem børn og 
voksne. Vi ser det blandt andet i 
daginstitutionerne, hvor der mange 
steder er indført retningslinjer 
for de mandlige pædagoger. Det 
mistænkeliggør særligt mænd som 
potentielle krænkere, hvilket vi  
synes er en trist udvikling.”  

Af Mads Matzon / Foto Petra Kleis

VORES SPECIALE:

“Der er rigtig 
mange andre farer 
derude, som måske 
truer mere, end 
pædofile gør”
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Verdenssynet hos debattøren  
Søren Hviid Pedersen er rundet 

af kold krig, konservatisme og 
kristendom, men gennem årene har 
han lært at holde af velfærdsstaten. 

Nu har han forladt sit job som 
underviser i politisk teori og filosofi 

for at uddanne sig til præst.  

Af Sven Johannesen / Foto Per Morten Abrahamsen

Koldkriger
i et vadested
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S
øren Hviid Pedersen 
bander over vejarbejdet 
foran Odense Banegård, 
som han kanter sig 
forbi i sin lille, sølvgrå 
Peugeot – en ældre 
model, ”der skal 
køres, til den ikke kan 
længere.”

Kommunen er ved at 
anlægge en letbane og 

forsøger i samme ombæring at rette op 
på den misere, man rodede sig ud i, da 
man i 1960’ernes fremskridtsbegejstring 
kløvede den histo riske midtby i to med 
en fire -sporet vej. 

At rive gamle bygninger brutalt ned 
uden sans for deres historiske værdi er 
noget, der kan få blodet til at rulle lidt 
hurtigere hos Søren Hviid Pedersen, 
der i disse år oplever, at det knager 
i fundamentet i den ellers så solide 
danske samfundsbygning. Noget, han 
ikke tøver med at gøre opmærksom på i 
utallige tv- og avisdebatter. 

”Nu skal du huske, at du spørger en 
konservativ,” siger han, da han hjemme 
i sin stue bliver bedt om en diagnose af 
det danske samfund.  

”Det lyder måske lidt højstemt, 
men jeg har et stort tilhørsforhold til 
Danmark, som grundlæggende er et godt 
og vitalt sted at være. Det er også derfor, 
mange gerne vil hertil,” siger Søren 
Hviid Pedersen. 

Han sidder i en mørk sofa i sin lyse 
lejlighed, hvor en sjælden efterårssol 
rammer reoler med historiebøger og 
dansk lyrik. Danmark er i disse år truet 
fra tre sider, mener han:   

”For det første er integrationen til at 
overse. For det andet sker der en enorm 
skævvridning imellem land og by – nu 
flytter man så statslige arbejdspladser 
ud, og det synes jeg er helt fint, for 
hvis højtuddannede djøfere er så store 
tilhængere af globalisering, så kan de 
vel også flytte til Lemvig. Og for det 
tredje sker der en skævvridning af 
velfærdsstaten, der ikke hjælper de folk, 
den burde hjælpe.”  

Koldkriger helt ind i hjertet

Søren Hviid Pedersen har aldrig levet op 
til klicheen om den unge venstreorien-
terede, der bevæger sig mod højre med 
alderen. Han var borger lig fra barnsben. 
Hans første minde om politik var den 4. 
december 1973, da han som 7-årig sad 
i stuen hjemme i Randers og overvære-
de valgaftenen med sine forældre. Det 
var jordskredsvalget, hvor de nu heden-
gangne Centrumdemokraterne og Frem-
skridtspartiet bragede ind i Folketinget. 

Som 13-årig søgte og fik han dis-
pen sation til at blive medlem af Kon-
ser vativ Ungdom Randers, hvor 
alders grænsen ellers var 14 år. 
Gymnasietiden i startfirserne brugte 
han som næstformand i Konservative 
Gymnasiaster på at bekrige den 
kommu nistisk dominerede Danske 
Gymnasieelevers Sammenslutning. 

”Gymnasiedebatterne var et spejl-
billede af den kolde krig. Jeg er en 
koldkriger helt ind i hjertet. Jeg er født 
ind i den kolde krig, og min politiske 
bevidsthed er modnet af den kolde 
krig,” fastslår han. 

Selv om Søren Hviid Pedersens far 
kom fra arbejder klassen, var familien 
ikke i tvivl om, at den 
var borgerlig. 

”Da min far var 
ung, var hans familie 
så fattig, at han måtte 
samle kulstykker, der 
var blevet tabt nede 
ved Randers havn, så 
familien kunne holde 
varmen,” siger Søren 
Hviid Pedersen. 

Faren var først 
socialdemokrat, 
men da han blev 
kontorelev, begyndte 
han at stemme 
konservativt.

”Han blev senere salgschef i Jaka, 
som er et gammelt slagteri – der er 
mest er kendt for Jaka Bov, som er 
noget forfærdeligt hundeæde – og 
endte som selvstændig grossist. Hans 
historie har altid givet mig forståelse 

for, hvordan folk kan have forskellige 
politiske holdninger. Det er også derfor, 
det aldrig har faldet mig svært at læse 
statskundskab, for statskundskabere 
har altid haft ry for at sige, ’du er 
kommunist, jeg er konservativ, men 
herregud, lad os drikke en øl’. Man har 
ikke et religiøst forhold til det politiske. 
Og det, tror jeg, er sundt.”

Punk-protest mod de røde

Selv var Søren Hviid Pedersen 
konservativ teenager i 1970'ernes 
Randers, der var en arbejderby.

”Venstrefløjen havde haft magten 
uafbrudt siden 40'erne, og det 
medførte en vis form for indspisthed 
og nonchalance, der var stærkt 
provokerende for mig,” siger Søren 
Hviid Pedersen. 

Nogle gør oprør mod deres forældre, 
men det gjorde Søren Hviid Pedersen 
ikke. 

”Mit eneste ungdomsoprør var, at 
jeg ligesom mange andre KU’ere var 
enormt tiltrukket af punkmusik. Vi så 
punken som et oprør mod 1968’ernes 
hippie-guitar-syrerock. Punk var bare: 
’1,2,3,4 og fuck jeres politiske rock og 

venstreorienterede 
sange’.”

I en årrække kunne 
man derfor møde 
en ung Søren Hviid 
Pedersen og andre 
KU’ere til koncert 
med punkbands som 
Sods, der senere blev 
til Sort Sol.

”Selv om vi 
gik rundt med 
skjorte og slips til 
punkkoncerterne, 
blev vi alligevel 
accepteret,” siger 

Søren Hviid Pedersen, der i en periode 
også lavede lokalradio. 

Egentlig var han taget til Randers 
Lokalradios generalforsamling på 
foranledning af KU, der frygtede, 
at kommunisterne ville kuppe 
kanalen. Det gjorde de nu ikke, men 

 “HVIS HØJT
UDDANNEDE 
DJØFERE ER 
SÅ STORE 

TILHÆNGERE AF 
GLOBALISERING, 
SÅ KAN DE VEL 
OGSÅ FLYTTE  
TIL LEMVIG”
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generalforsamlingen førte til, at Søren 
Hviid Pedersen fik et ugentligt punk-
musikprogram. Og en kæreste, der var 
SF´er.

”Ud over at mine forældre syntes, at 
punkmusik var det værste, de havde 
hørt, har der ikke været det store 
oprør fra min side. Det har der heller 
ikke været grund til. Det var ikke en 
restriktiv og indestængt familie, og den 
passede ikke ind i de der Panduro- og 
Rifbjerg-modeller for en dysfunktionel 
borgerlig, patriarkalsk familie. Det var 
en gammeldags familie i den forstand, 
at min mor gik hjemme og passede os. 
Men det var ikke sådan, at der var en 
spændetrøje omkring mit liv,” siger han 
og tilføjer: 

”Mine to lillesøstre har nok en anden 
opfattelse af, hvordan min far var. Jeg 
fik lov at være ude om aftenen, men det 
gjorde de ikke.”

Lever sig ind i Karl Marx

Efter et forgæves forsøg på at læse 
teologi – han knækkede halsen på 
hebræisk – studerede Søren Hviid 
Pedersen statskundskab, og skrev ph.d. 
ved University of Essex. Efterfølgende 
blev han tilknyttet SDU, hvor han i 
de seneste år har været underviser i 
politisk teori og filosofi. 

”Som underviser skal man forsøge at 

leve sig ind i at være Karl Marx eller 
John Locke eller Edmund Burke og 
forstå den enkelte teoretikers politiske 
logik og værdier. Jeg har altid forsøgt at 
undgå at lade mine egne konservative 
holdninger skinne igennem, men at 
have en faglig, akademisk distance. 
Det er også det, vi træner vores 
statskundskabsstuderende til at have, 
og det er også derfor, de bliver så gode 
embedsmænd, som kan skifte mellem at 
betjene en liberal, en konservativ eller 
en SF-minister. Det ligger i vores DNA.”

Du siger, at du er formet af den kolde 
krig. Hvordan kan du bruge det i dagens 
politiske diskussion? 

”Jeg er meget inspireret af tænkeren 
Carl Schmitts opfattelse af politik, som 
et sammenstød mellem ven og fjende. 
Det så vi under den kolde krig, og det 
ser jeg også i dag.”

Hvem er så fjenden i dag? 
”Den fløj, jeg tilhører, har et billede 

af politisk islam som den store fjende 
og den nye modpol til den vestlige 
verden. I den forstand er logikken en 
videreførelse af den kolde krigs logik. 
Nemlig at den politiske udvikling drives 
af en konfrontation mellem to blokke.”

Kan man egentlig sammenligne 
nutidens politiske islam med datidens 
Sovjetunionen, der var en global 
supermagt med atomvåben?

”Man kan sammenligne på den måde, 
at ligesom man havde kommunismen 
som det fjendebillede, der repræsen-
terede negationen af det, man selv 
stod for, så er politisk islam som 
ideologi – ikke den enkelte muslim – 
i dag en modpol til det samfund, jeg 
ønsker at leve i. Men du har helt ret 
i, at selvfølgelig er magtforholdene 
helt anderledes. Politisk islam er ikke 
en fjende, der råder over atomvåben, 
men man har samme imperiale 
drømme om et globalt kalifat, ligesom 
kommunisterne kæmpede for en 
verdensrevolution.” 

Du nævnte, at man på statskundskab 
kunne drikke en øl sammen på trods 
af sine politiske forskelle. Men det 
verdenssyn, du her beskriver, virker ret 
konfrontatorisk? 

”Det kan jeg godt forstå, at du undrer 
dig over. Men når jeg snakker om kon-
frontation, så er det mellem politiske 
idéer. Jeg er imod politisk islam, men 
jeg ser ikke på nogen måde den enkelte 
muslim som fjende. Derfor kan jeg jo 
godt sidde og drikke en kop te og hygge 
mig med vedkommende efter en debat 
på samme måde, som jeg kunne med 
kommunisterne under den kolde krig.”

”Det er vigtigt, at politiske uenig-
heder kommer frem, så man kan 
forholde sig til dem. Jeg synes somme-

Søren Hviid Pedersen betegner sin 
konservatisme som sort på værdipolitik, 
men mere rød, når det gælder velfærd.



36

tider, at vi i Danmark har tendens til 
en konsensuskultur, hvor man ikke må 
tale om uenigheder. Og så begynder 
man i stedet at tale om, at nogle er 
anstændige, mens andre ikke er.”

Men hvordan man taler, er vel i 
sig selv en politisk handling, der kan 
forstærke problemer, man ellers kunne 
have begrænset. For eksempel på 
integrationsområdet?

”Det vil jeg nu ikke mene. Hvis det 
var sådan, at integrationen ikke var et 
problem overhovedet, men bare kørte 
som smurt, ville ingen gide diskutere 
den. Tesen om, at man kan tale et 
problem op i et demokrati, den tror jeg 
ikke på. Men man skal selvfølgelig ikke 
kalde folk grimme ting,” siger Søren 
Hviid Pedersen. 

Selv er han med egne ord blevet kaldt 
nazist, fascist, pædofil, zionist, svin og 
røvhul på Facebook og SMS. Det skete 
blandt andet efter, at han i forbindelse 
med konflikten mellem palæstinensere 
og Israel i 2014 på Facebook skrev, at 
den israelske hær ’kunne starte med at 
rydde Gazastriben og sende dem over 
til ægypterne.’

Kommentaren førte til stor debat 
og beskyldninger om opfordring 
til etnisk udrensning. Søren Hviid 
Pedersen understregede efterfølgende, 
at kommentaren kun var møntet på 
’terroristerne’ og ikke almindelige 
palæstinensere. 

”En del af min baggrund er jo jødisk, 
så jeg har altid været meget klar i mælet 
om min opfattelse af staten Israel og 
dens eksistensberettigelse. Og det har så 
åbenbart provokeret mange,” siger han. 

Velfærdsstaten godkendt

Mens Søren Hviid Pedersen i sit syn 
på politisk islam og indvandring 
har bevaret sin konfrontatoriske 
koldkrigsmentalitet, har han været på 
noget af en politisk rejse, når det gælder 
synet på velfærdsstaten.

’Velfærdsstaten har ikke løst pro-
blemer. Velfærdsstaten derimod skaber 
afhængighed, moralsk fordærv og 
ansvarsløshed,’ skrev han i 2011 i 
Berlingske. 

I dag er han modstander af rege-
ringens kontanthjælpsloft, der lader 

børn vokse op i fattigdom. Nu siger han 
ting som: ”Jeg synes grundlæggende, at 
velfærdsstaten er samfundsbevarende 
på den gode måde.”

Kovendingen skyldes blandt andet 
ophold i England og USA, hvor 
han med egne øjne har set, hvad 
der sker, når maskerne i det sociale 
sikkerhedsnet bliver for store. Desuden 
er det politisk selvmord at ønske vel-
færdsstaten afskaffet. 

”Vi er alle så afhængige af velfærds- 
 staten, så den kamp er tabt. 
Velfærdsstaten er en hellig ko, og det 
er der en god grund til, for den gør 
jo noget godt for os. I USA kan man 
blive ruineret, hvis man brækker benet. 
Hvad fanden er det for noget? Det pro-
vokerer selv en dansk konservativ, 
fordi vi er så egalitære herhjemme. 
USA i sin værste form er jo lige så 
hæslig som Sovjetkommunismen i 
sin totale disrespekt for mennesker. 
Tænk på, hvordan man behandler 
indianere, sorte og fattige. Det er mig en 
vederstyggelighed,” siger Søren Hviid 
Pedersen. 

Det kunne næsten lyde, som om 
koldkrigeren er blevet venstreorienteret. 

”Du må gerne kalde mig en rød 
konservativ. I hvert fald på det 
socioøkonomiske område. Men jeg 
er stadig sort på kultur- og værdi-
politikken.” 

Kristendom sætter rammerne

Af samme grund skal 
Søren Hviid Pedersen 
snart starte på det 
teologistudie, han sprang 
fra i sine unge dage. Han 
har opsagt sin stilling 
på SDU – blandt andet 
fordi han mener, at der er 
behov for flere præster i 
en tid, hvor folkekirken 
er presset. 

”Man siger jo, at 
hedenskaben ikke er 
længere væk end en 
generation. Hvis der ikke 
er nogen, der forpligter 
sig på at lære os den 
kristne livstydning, kan 
vi heller ikke på sigt være 

sikre på de værdier, som er resultat af 
denne kristendom.”

 Eksempelvis en protestantisk 
arbejdsetik, der er så dybt indlejret i 
det danske samfund, at folk næsten har 
glemt, hvor den stammer fra, forklarer 
Søren Hviid Pedersen.

Han fortsætter med noget, der 
måske giver et hint om, hvad han vil 
kredse om, når han en dag står på 
prædikestolen: 

”Kristendommens rolle er at være en 
ramme, der kan relativisere alle vores 
politiske projekter, for hvis den ikke er 
det, så bliver det projekterne, der bliver 
guddommeliggjort, og så ender vi i de 
totalitære ideologier, der hævder, at 
de ligger inde med en videnskabelig 
sandhed. Kristendommen indeholder 
en ydmyghed, som ideologier ikke 
har. De hævder nemlig, at de har svar 
på alt, og at folk, der taler dem imod, 
er racefjender eller klassefjender. 
Og så ved vi godt, hvad der sker. 
Ideologiernes opgør med Gud ender i 
røgen fra krematorierne.”

Men der er vel også sket forbrydelser 
i Guds navn?

”Massevis. Der findes også bibel-
fundamentalister, der sammenkæder 
det politiske og det religiøse. 
Kristendommen er på ingen måder 
fejlfri og har også lig i lasten. Men i 
kristendommen ligger der i princippet 
en ydmyghed og beskedenhed, 
hvilket ikke er muligt i totalitære, 

selvrefererende 
ideologier. 
Kristendommen sætter et 
skel mellem det relative 
og det absolutte,” siger 
Søren Hviid Pedersen. 

Han drømmer om at 
blive præst et sted på 
landet. Koldkrigeren 
vil også fremover være 
stærkt optaget af den 
storpolitiske scene, men 
håber at kunne virke i et 
lille lokalsamfund, hvor 
kontakten til menigheden 
vil være tæt og levende. 

• Født 1966 i Silkeborg.

• Cand.scient.pol. ved 
Aarhus Universitet 
(1992).

• Ph.d. ved University of 
Essex (1996).

• Lektor og underviser 
i politisk filosofi og 
historie ved SDU (2001).

• Bor i Odense.

• Har to børn.

SØREN HVIID 
PEDERSEN
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 “IDEOLOGIERNES OPGØR 
MED GUD ENDER I RØGEN 

FRA KREMATORIERNE”
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GA DGE T S  &  APPS
Af Morten Bay, teknologiforsker, journalist og forfatter

En Mac med to skærme
Apples nye MacBook Pro har ikke én, 
men to skærme. Den ene er dog en 
smal touchskærm, Apple kalder for en 
’Touch Bar’, og som fx kan bruges til 
genvejstaster eller funktionstaster. Men 
den kan også bruges til notifikationer 
eller ikoner, der er specifikke til et 
specielt program. Samtidig sidder der 
en Touch ID-fingeraftrykslæser a la den, 
man kender fra iPhone og iPad, ude 
i siden af Touch Bar, som kan bruges 
til at bekræfte éns identitet ved køb 
og login. Den nye MacBook Pro har 
også en endnu større touchpad end 
før og har naturligvis fået opgraderet 
indmaden med flere hestekræfter. 
Endelig er Apple gået hele vejen med 
USB-C-stikket. Der er ikke et eneste 
gammeldags USB-stik at finde på 
maskinen.

Obamas pladespiller 
billigt til salg
Det amerikanske præsidentvalg er 
netop overstået, og inden længe skal 
verden sige farvel til Barack Obama. 
Her på falderebet er det blevet afsløret, 
hvilken pladespiller den amerikanske 
præsident har stående i Det Hvide 
Hus. Det er en Denon DP-300F, 
der har indbygget forforstærker, så 
den kan kobles direkte til en aktiv 
højttaler. Det er en pladespiller, der 
ikke er prangende, men bestemt har 
lydkvaliteten i orden. Den er heller 
ikke specielt dyr. Hvis du er i færd 
med at genopdage vinylpladerne og 
gerne vil erhverve dig en præsidentiel 
pladespiller, kan det gøres for 2.999 
kroner. Magasinet Architectural Digest 
opdagede grammofonen under et 
fotobesøg i præsidentparrets residens.

/  P R O D U K T I V I T E T  I  F O K U S :

          Disse apps 
skal du downloade 
i denne måned:

/  A P P S

Lastpass

Lastpass er en password-manager, der kan 
generere sikre kodeord til alle de tjenester, 
du bruger, og huske dem for dig. Den kan 
synkronisere disse på tværs af forskellige 
enheder og kan automatisk fylde login-
informationerne ud, når du fx åbner en app 
eller går ind på en beskyttet hjemmeside. 
Indtil videre har det kun været gratis at 
bruge den på en enkelt tjeneste, men nu kan 
man bruge den på tværs alle de tjenester, 
man vil.

iOS   /            Android

iOS   /            Android

iOS   /            Android   /   Windows   /   MacOS

Duet Display

Hvis du ejer en iPad og en Apple-
computer, kan Duet Display kombinere 
de to på en ret smart måde. Appen kan – 
som navnet antyder – lave din iPad om til 
en ekstra skærm, så du kan få udvidet dit 
arbejdsområde på computerens skrivebord 
eller dele et program op over to skærme. Den 
nye Pro-udgave af appen gør det muligt at 
tegne med Apples Pencil-pen i programmer 
som fx Photoshop direkte på iPad-skærmen.

Microsoft Teams

Chat er blevet en integreret del af den 
måde, vi kommunikerer på, når vi er på 
arbejde. Det har Microsoft også fundet ud 
af, så nu har de lavet en ny chat-funktion til 
erhvervsbrug, der hedder Microsoft Teams. 
Det minder lidt om den største spiller 
på erhvervs-chat-markedet, Slack, men 
forskellen er, at Teams er direkte integreret 
i Office-pakken, som så mange bruger. 
Teams kan downloades i en betatest-
version nu.

En ny slags computer
På overfladen er Microsofts Surface 
Studio en helt almindelig alt-i-én-
computer i stil med en iMac. Men 
skærmen kan lægges ned i en vinkel, 
der kan lave den om til en slags 
interaktivt tegnebord. Man kan endda 
læne sig op ad skærmens ene side, 
mens man 
f.eks. tegner 
med en pen 
på den anden. 
Microsoft har 
også lavet en fysisk 
drejeknap, Dial, der 
kan sættes direkte på 

skærmen og derefter øjeblikkeligt gør 
det muligt at vælge mellem forskellige 
ting eller dreje et objekt på skærmen, 
der i øvrigt har en ekstremt høj 
opløsning og farvedybde. Det er endnu 
ikke sikkert, hvornår den kommer til 
Danmark, men den kommer nok til at 
koste over 20.000 kroner.
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D
jøfbladet har sat Peter 
Stensgaard Mørch 
stævne, fordi han har 
fået nyt job. Eller rettere 
på grund af noget, 

han sagde til altinget.dk, da 
det kom frem, at han forlader 
stillingen som departementschef i 
Beskæftigelsesministeriet, når november 
er forbi.

Dagsordenen for interviewet 
er formkurven hos det danske 
topembedsværk, nu hvor støvet har lagt 
sig efter en stime uheldige sager med 
topembedsmænd involveret, en Jesper 
Tynell-bog, et Bo Smith-udvalg, et sæt 

moderniserede embedsregler kaldet 
Kodeks VII fra regeringen – og en intern 
selvransagelsesproces i ministerierne.

Den moderne embedsmands rolle 
har Peter Stensgaard Mørch været 
optaget af, lige siden han som ung 
fuldmægtig i Finansministeriet sad i 
sekretariatet for det udvalg, som i 2004 
kom med betænkningen ’Embedsmænds 
rådgivning og bistand’ – og senere 
bl.a. som skribent på tidsskriftet 
Administrativ Debat.

I det forløbne år har medarbejderne 
i ministerierne haft det nye Kodeks 
VII til obligatorisk diskussion: Dels de 
fire gamle dyder lovlighed, sandhed, 

faglighed og partipolitisk neutralitet. 
Dels tre nye: Udvikling & samarbejde, 
ansvar & ledelse og åbenhed om fejl.

Og det er netop her – ved drøftelserne 
om dyderne – at vi indleder interviewet.

Altinget.dk refererer dig for at sige, 
at debatten om embedsreglen med 
partipolitisk neutralitet har været ’en 
ventil for tiltrængte drøftelser i alle 
ministerier’?

”Måske rammer ordet ventil ikke 
præcist. Men jeg oplever, at vi har fået 
en fornyet samtale i ministerierne om, 
hvordan faglighed, politik og neutralitet 
hænger sammen, og det har været 
befriende.”

Topembedsværk          i tillidspres
Departementschef Peter Stensgaard Mørch forlader Beskæftigelsesministeriet. 
Destinationen er den øverste toppost i Københavns Kommune. Djøfbladet har 
mødt ham til en status på nyt embedsmandskodeks, tillidskrise og chefernes 
ansvar i et politisk styret system.

Af Eva Bøgelund / Foto Jacob Nielsen

POLITIK OG SAMFUND

Den 1. december tager Peter 
Stensgaard Mørch turen fra 
Slotsholmen til Rådhuspladsen. 
Med sig har han nye impulser til 
en styrkelse af embedskulturen.
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Topembedsværk          i tillidspres
Han forklarer:
”At vi er partipolitisk neutrale, 

indebærer for det første, at vores 
personlige politiske holdninger intet 
har at gøre på jobbet. Og for det andet, 
at vi ikke skal indblandes i rene 
partispørgsmål. Men det er samtidig 
vigtigt at forstå, at det ikke skal forstås 
som, at vi er politisk neutrale i forhold til 
regeringen og dens politiske projekt. For 
vi arbejder for at udvikle og gennemføre 
en regerings politik. Vores arbejde er, at 
vi skal give ministrene en rådgivning, 
de kan bruge i forhold til deres politiske 
ønsker og ambitioner, og som samtidig 
hviler på en solid faglighed. Det er 
vores faglige stolthed at levere på den 
vanskelige disciplin.”

Mørkelygtens skygge

Men mistænksomheden – og 
misforståelserne – om rollen, hvor 
faglighed og politisk rådgivning flyder 
sammen, har stået i kø i de senere år. 

Journalister tror ikke nødvendigvis 
på, at embedsmændene siger hele 
sandheden, og embedsværket er blevet 
en selvstændig skydeskive i den 
parlamentariske kamp.

På djøfbladets blok står også Jesper 
Tynells bog ’Mørkelygten’, men Peter 
Stensgaard Mørch kommer i forkøbet og 
bringer den selv på banen.

”’Mørkelygten’ gav et billede af en 
faglighed, som nærmest blev trådt under 
fode, og af, at der er ét og kun ét fagligt 
rigtigt og rent svar på alting, som så 
bliver besudlet af politik,” siger han.

”Bogen handler bl.a. om nogle sager 
her i ministeriet, som jeg ikke kender til, 
fordi de ligger ret langt tilbage. Men da 
jeg læste den, var min fornemmelse helt 
klart, at det ikke svarer til den kultur, vi 
har her. Det kan simpelthen ikke passe, 
og derfor vil jeg tro, at en del af dét, 
som kommer til udtryk fra de anonyme 
medarbejdere – for jeg siger ikke, at de 
ikke har sagt til Tynell, hvad han skriver 

KODEKS VII

I september 2015 
offentliggjorde 
Finansministeriet det 
såkaldte Kodeks VII. 
Kodekset opsummerer 
syv centrale pligter 
for embedsmænd i 
centraladministrationen:

1.  Lovlighed
2.  Sandhed
3.  Faglighed
4.  Udvikling og samarbejde
5.  Ansvar og ledelse
6.  Åbenhed om fejl
7.  Partipolitisk neutralitet 

“Vi må ikke tro, 
at vi bare kan 
sidde og putte os 
med vores egen 
faglighed” 
Peter Stensgaard Mørch
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i bogen – må handle om, at man, og 
det er jo først og fremmest cheferne, 
simpelthen ikke har været gode nok til 
at tale om processerne i en sags vej op 
gennem systemet.”

Netop diskussionen om sidstnævnte 
aspekt, mener han, har været noget 
af det allervigtigste i den debat om 
Kodeks VII, som han satte på skemaet 
på hele ministerområdet. Der har både 
været ølkassemøder med ham selv 
og ’gruppearbejde’ i kontorerne – en 
proces, som Djøf-tillidsrepræsentant i 
departementet Tine Skovgaard Lund 
over for djøfbladet roser ham for.

Direkte dialog med chefen

”Alle fik en anledning til en direkte 
dialog med deres chef og kolleger om, 
hvordan det lige er, vi gør det her hos 
os,” understreger han.

Hvad har du sagt til dine chefer om, 
hvad de gør, hvis en medarbejder føler, 
at ’nu bliver min faglighed alligevel 
vredet for meget’?

”En af de lærdomme, vi har fået ud 
af at diskutere kodeks, er, at når vi i 
departementet ændrer i en sag fra et 
kontor eller fra en styrelse, før den går 
til ministeren, så skal vi altid forklare 
hvorfor til dem eller den, som har lagt 
sagen op. Det tror jeg måske ikke, man 
altid har været god nok til.”

Men det er en selvstændig opgave 
for et departement og for alle chefer, 
understreger han. Det endelige produkt 
til ministeren eller ordførerne må ikke 
opleves som noget, der er kommet ud af 
en black box.

”Det må aldrig blive normalen, at 
styrelser eller embedsmænd længere 
nede sidder tilbage med kvababbelse 
over det, der ender med at gå til 
ministeren. Eller at vi i departementet 
bare fejer det væk med et ’jamen, sådan 
har de det jo så tit derude’.”

Tilsvarende skal kulturen også være 
sådan, at medarbejdere reagerer.

”Hvis man tænker, ’arh, dét var 
ikke en okay drejning, de gav min 
sagsfremstilling’, så skal det frem, og 
man skal have en forklaring på, hvorfor 
det eller det afsnit røg ud.”

Altså så nogen ikke tænker, at ’det vil 
gå ud over min karriere’?

”Ja, helt klart. Kulturen skal være, 
at vi har en samtale om sagerne og 
de faglige vurderinger, vi lægger ind i 
dem. For ting kan jo forklares og skal 
kunne forklares. Min påstand er, at i 
99 procent af tilfældene vil man ude i 
styrelsen eller nede i kontoret så tænke: 
’Okay, det er fair nok, det er relevante 
betragtninger og afvejninger i forhold til 
en regeringsbetjening – sådan kan man 
også gøre det’.”

ET ROLIGT 
GEMYT

I den nyligt udgivne bog 
’Mette F.’ optræder Peter 
Stensgaard Mørch som en 
bifigur i det afsnit, der handler 
om Mette Frederiksens tid som 
beskæftigelsesminister. Der 
står kun lidt om Stensgaard 
Mørch – som fra en stilling 
som afdelingschef blev ny 
departementschef halvandet 
år inde i Frederiksens 
ministertid – og det er ros.

Frederiksens ledelsesstil 
var ifølge bogen ’hård’ 
og præget af ’kamp’ med 
embedsværket, og hun og 
spindoktoren Martin Rossen 
’pressede embedsmændene 
til det yderste’ i en tid med et 
voldsomt arbejdspres. Men om 
Peter Stensgaard Mørch siger 
de to til hinanden, at ’han er en 
stjerne’, og fra han kom til som 
departementschef, ’begyndte 
det at gå fremad’, som der står 
i bogen.

’Hans rolige gemyt kan 
sagtens klare de to mindre 
rolige gemytter. Han 
accepterede, at ministeren 
havde ret til at gå til den og 
børstede det selv hurtigt af 
ærmet, hvis der havde været 
hårde ordvekslinger. Det 
tænkte han ikke over i mange 
minutter.’
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Hvad den sidste procent angår, må 
departementet til gengæld erkende, at 
her må sagen formentlig laves om,  
siger han.

Tillid under pres

Men hvis medierne stadig har et 
billede af et topembedsværk, der vrider 
fagligheden, har I så ikke en tillidskrise?

”Jo, og det er noget, vi tager meget 
alvorligt. Mediernes intensiverede jagt 
på sager er både godt og skidt. Det er 
godt, at man kan regne med, at nogle 
holder øje og er på vagt. Men det er ikke 
så godt, hvis det efterlader et fejlagtigt 
indtryk hos danskerne af, hvordan 
tingene fungerer i ministerierne. De 
sager, der var for nogle år siden, har 
selvklart tæret på tilliden. Men jeg 
synes, tiden har arbejdet for et mere 
normaliseret billede.”

Tilliden til the establishment er under 
pres overalt, internationalt og også hos 
de ellers meget tillidsfulde danskerne, 
tilføjer han.

”Men jeg synes også, man bør hæfte 
sig ved, at de interviews, som Bo Smith-
udvalget for nylig lavede med tidligere 
og nuværende ministre, viste, at de 
på mange måder mener, at vi har et 
betryggende embedssystem. De vil gerne 
have embedsfagligheden med sig hele 
vejen, og de oplever, at vi leverer.”

Og så er der lige én ting til med 
Kodeks VII: Han er glad for de tre nye 
’regler’, som nu er officielt skrevet 
ned. Herunder den om ’udvikling & 
samarbejde’.

”Her tilføjes jo en moderne dimen-
sion til de forventninger, som politi-
kerne må have til os: Vi må ikke tro, at 
vi bare kan sidde og putte os med vores 
egen faglighed. Ministerierne skal være 
et åbent fagligt miljø i samspil med 
omverdenen.”

Ny i kommuneklassen

Når folk som departementschefer får 
nyt job, plejer de at stoppe i det gamle 
med det samme, fordi der ikke må opstå 
tvivl om, hvor topchefens tillid ligger. 
Men Jørn Neergaard Larsen spurgte Peter 
Stensgaard Mørch, om han ikke ville 
blive ’tiden ud’ og tage det sidste nyk 
med finanslovsforhandlingerne.

Så gåturen over til Frank Jensen, 
hvor Peter Stensgaard Mørch skal være 
Københavns Kommunes adm. direktør 
– som vel nærmest kan beskrives 
som Stats- og Finansministeriets 
departementschefer i én person – tager 
han først den 1. december.

’Gulddrengen skal rydde op i akti-
verings junglen’ lød overskriften i 
Berlingske, da han som 36-årig blev 
departementschef i Beskæftigelses-

ministeriet. Nu skal han så derud, 
hvor Christiansborgs beslutninger skal 
udføres.

Kommer vi til at høre dig som kritiker 
af et djøfiseret regelregime trukket ned 
over kommunerne af Slotsholmen?

”Nu har jeg ikke selv formuleret 
den overskrift i Berlingske. Og jeg 
er tilbageholdende med at levere 
proklamationer for mit nye job. Den 
slags lyder hurtigt som politiske 
programerklæringer, og det synes jeg 
faktisk ikke er min opgave.”

Vil du tage den samme kodekssamtale 
på rådhuset, som du har taget her?

”Det vil jeg mærke efter, når jeg er der. 
De gode dyder og værdier, der skal være 
for regeringsbetjening, må jo være stort 
set de samme på Københavns Rådhus. 
Så hvis jeg oplever, at der er et behov for 
det, er jeg parat til tage den samme tur 
derovre.” 

PETER STEENSGAARD MØRCH

• 41 år.
• Cand.scient.pol.
• Har siden 2002 været ansat i en række ministerier, 

bl.a. som kontorchef i Finansministeriet.
• Afdelingschef i Beskæftigelsesministeriet 2010-2013
• Fra 2013 departementschef samme sted.
• Tiltræder 1. december 2016 som adm. direktør i 

Københavns Kommune.
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Af Regner Hansen

Gør globaliseringen 
mere social
Lav økonomisk vækst kendetegner disse år, 
og æraen synes at vare usædvanligt længe. 
Mange tvivler på, at den globaliserede 
økonomi er til fordel for dem, og dette nærer 
politisk populisme i flere udviklede lande.

Sådan konstaterede Christine Lagarde, 
Den Internationale Valutafonds direktør, i en 
tale for nyligt om tingenes tilstand lige nu. 
Hun understregede, at alle må medvirke til 
at skabe ny økonomisk fremgang. Politikerne 
kan ikke fikse det alene. Også erhvervslivet 
må tage et ansvar for, at globaliseringen er til 
glæde for alle. Virksomheder skal bidrage til 
social inklusion, fastslog hun.

Lagarde erklærede, at dette ikke er en 
afvej i forhold til markedsøkonomi, men 
tværtimod er med til at sikre varig vækst og 
bredere velstand i kraft af flere købedygtige 
kunder.

Christine Lagarde forklarede videre på 
en konference i New York, arrangeret af 
den uafhængige organisation Koalitionen 
for Inkluderende Kapitalisme, hvordan 
henholdsvis ledere, arbejdsgivere og 
innovatorer kan bidrage til social inklusion.

JORDEN RUNDT
G L O B A L E  N Y H E D E R

Brasilien har de seneste år været på en økonomisk nedtur, 
som udgifterne til OL-værtskabet i sommer på ingen 
måde bremsede. Men nu er der spage tegn på ny opgang, 
bemærker det britiske nyhedsmagasin The Economist.

Der bliver atter foretaget investeringer i fremstillings-
industrien, importen af råmaterialer øges, industripro-
duktionen vokser, virksomhedernes varelagre svinder 
ind, og der er flere lastbiler med gods på vejene. 
Samtidig er beskæftigelsen stabiliseret, og indekset over 
forbrugertilliden stiger.

Den Internationale Valutafond vurderer, at noget er i 
gang, og har netop opjusteret den økonomiske prognose 
fra nulvækst i Brasilien i 2017 til 0,5 procents vækst. Flere 
økonomer i den private sektor er endnu mere optimistiske 
og spår en vækst på hele to procent næste år.

Det hjælper også på den brasilianske økonomis 
sundhedstilstand, at der er kommet en vis politisk 
forudsigelighed, efter at vicepræsident Michel Temer har 
afløst Dilma Rousseff, som er truet af rigsretssag, og at han 
vil være landets leder i over to år frem.

Brasilien er atter på vej op
OPSANG TIL ERHVERVSLIVET:

KINESERE STRØMMER TIL RUSLAND
Længe var de kommunistiske fjender, 
men nu er nysgerrigheden blandt 
kinesere over for Rusland så stor, at 
de i stigende tal tager på turistrejse 
til landet.

Over 1,1 mio. kinesiske turister 
ventes at tage til Rusland i år, 
skriver Wall Street Journal. Det er 
en stigning på 16 procent i forhold 
til året før, viser et overslag fra 

firmaet Euromonitor, som laver 
markedsanalyse. Dermed er Rusland 
en mere populær destination for 
kinesere end London og resten af 
Storbritannien.

Kineserne bliver tiltrukket af, at 
opholdet er relativt billigt pga. den 
svage rubel. På prisskilte i Moskva og 
Skt. Petersborg (som tilmed oplyser 
om prisen i yuan) kan de konstatere, 

at de samme varer koster mindre end 
i Hong Kong, som er den suverænt 
mest populære destination for 
kinesere.

Især den ældre generation af 
kinesere er desuden fascineret af 
muligheden for at dykke ned i den 
kommunistiske fortid i Rusland, 
herunder det fælles kinesisk-russiske 
ideologiske arvegods.

Tænk længeredjoef.dk/kurser

På Djøfs kurser er selv 
pauserne udviklende

Som medlem af Djøf er du på hold med 90.000 
andre af Danmarks dygtigste mennesker. Det  
betyder, at du på Djøfs kurser møder deltagere, 
hvis baggrund og udfordringer typisk ligner 
dine, hvilket er med til at sikre et højt fagligt 
niveau og skabe optimale rammer for din  
kompetenceudvikling. 
 
For man udvikler sig bedst, når man er sammen 
med andre, der også er virkelig gode.

Få sparring til at finde det kursus, der helt 
præcist matcher dit behov. 
Kontakt os på tlf. 3395 9700

’100% læring’ – en workshop med fokus på 
din læring. Som kursusdeltager hos Djøf får du 
mulighed for at deltage på en totimers workshop 
inden dit kursus. Workshoppen giver dig 
redskaber, der understøtter din læring, så du får 
det optimale ud af dit kursus.

 Kursusrådgivning

 Gratis læringsworkshop 

Et unikt afsæt for faglig udvikling
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niveau og skabe optimale rammer for din  
kompetenceudvikling. 
 
For man udvikler sig bedst, når man er sammen 
med andre, der også er virkelig gode.

Få sparring til at finde det kursus, der helt 
præcist matcher dit behov. 
Kontakt os på tlf. 3395 9700

’100% læring’ – en workshop med fokus på 
din læring. Som kursusdeltager hos Djøf får du 
mulighed for at deltage på en totimers workshop 
inden dit kursus. Workshoppen giver dig 
redskaber, der understøtter din læring, så du får 
det optimale ud af dit kursus.

 Kursusrådgivning

 Gratis læringsworkshop 

Et unikt afsæt for faglig udvikling



46

FORSKNING OG NY VIDEN



djøfbladet 19  |  November 2016 47

N
år vi køber ind til 
aftensmaden, træffer vi 
beslutninger spontant 
i butikken ud fra 
mavefornemmelse. Der 

kommer tit de samme varer i kurven, 
som der plejer. Planlægning fylder ikke 
meget.

Men forbrugernes behov og ønsker 
ændrer sig. De bliver mere komplekse 
og differentierede, og der indgår 
flere og flere immaterielle kriterier i 
købsbeslutningen.

”Forbrugerne går i højere grad 
efter produkter, der forstærker deres 
feel good-fornemmelse, hvor de gør 
noget godt for sig selv, miljøet eller 
samfundet ved fx at købe økologiske 
eller glutenfri produkter. De fysiske 
produkter bliver i højere grad ledsaget 
af informationer, der forstærker denne 
positive fornemmelse. Det er en trend, 
som vi vil se mere til i fremtiden,” 
siger professor Klaus G. Grunert.

Han forsker i fødevareforbrug 
og marketing ved Institut for Virk-
somhedsledelse på Aarhus Uni-
versitet. Her står han i spidsen 
for MAPP-centret, et af Europas 
førende forskningscentre inden for 
forbrugeradfærd og marketing på 
fødevareområdet.

Flere tager ansvar 

Overordnet udstikker især tre 
tendenser retningen for fremtidens 
forbrugeradfærd: Ansvarlighed, 
autenticitet og bundling (pakke -
l øsninger, red.). 

At tage ansvar ved hjælp af sunde 
produkter har været en stor trend i 
mange år og vil også være det fremover, 
forudser Klaus G. Grunert. Mad skal 
ikke bare smage godt. Forbrugerne 
går mere op i sundhed og efterspørger 
fødevarer, som bidrager til deres 
velvære, og der er kommet en større 
bevidsthed om sammenhængen mellem 

mad og sundhed. Denne indsigt fører 
dog ikke altid til handling, for de gode 
intentioner farer vild i de daglige vaner. 
Funktionelle fødevarer med fx forhøjet 
vitaminindhold er eksempelvis fortsat 
et nichemarked.

Bæredygtighed er også på vej 
frem. At vælge produkter med 
god samvittighed – hvor man 
ikke accepterer børnearbejde og 
skovrydning, sikrer god dyrevelfærd, 
undgår brug af pesticider og mindsker 
forurening – kommer til at spille en 
fremtrædende rolle.

”Der er ingen tvivl om, at bære-
dygtighed er en tendens, der bliver 
meget synlig i de kommende år. 
Men det er et komplekst begreb. De 
fleste forbrugere er tilhængere af 
bæredygtighed, men de omsætter det 
ikke nødvendigvis til handling. Der 
mangler overensstemmelse mellem 
holdning og adfærd,” fastslår han.

Forbrugerne sætter flere 
værdier på menuen
Fremtidens forbrugere vil vælge deres fødevarer ud fra flere og mere uhåndgribelige 
værdier. De vil foretrække ægte og naturlige varer, som er produceret lokalt på en 
ansvarlig og håndværksmæssig måde. Det stiller nye krav til marketing, pointerer 
professor Klaus G. Grunert, der forsker i forbrugeradfærd inden for fødevarer.

Af Lone Schrøder Jeppesen / Foto Kåre Viemose

Fremtidens forbrugere går efter feel good-
fornemmelsen, når de køber fødevarer. For dem 
hænger det uløseligt sammen, at fødevarer 
skal smage godt, bidrage til deres sundhed 
og velvære og samtidig skåne miljøet. De 
bekymrer sig om, hvordan varerne fremstilles, 
og derfor efterspørger de produkter, der er 

dyrket og produceret lokalt på en ansvarlig og 
håndværksmæssig måde. Især de tre tendenser 
ansvarlighed, autenticitet og bundling vil 
slå yderligere igennem i de kommende år, 
forudser professor Klaus G. Grunert, der forsker 
i forbrugeradfærd og marketing inden for 
fødevarer.

For danske fødevareproducenter bliver det 
nødvendigt at få en bedre forståelse af, hvordan 
forbrugerne opfatter værdi. På marketingområdet 
er der brug for stærkere kompetencer inden 
for kommunikation og et skarpere blik for nye 
kommunikationsstrømme, vurderer Klaus G. 
Grunert.

R E S U M E
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Aktører på alle niveauer i fødekæden 
fra jord til bord opfordres i stigende 
grad til at tage ansvar for deres hand-
linger og konsekvenserne af dem. 
Flere fødevareproducenter og større 
detailkæder som fx Coop positionerer 
sig som ansvarlige. De sætter et 
stigende antal ”fri for”-produkter eller 
såkaldte clean labels på butikshylderne 
og appellerer dermed til forbrugerne 
med sundheds- og miljømæssige og 
etiske argumenter.

Fødevarer skal være autentiske

Autenticitet er også blevet en meget 
tydelig tendens. Forbrugerne bekymrer 
sig om, hvordan fødevarer fremstilles. 
Derfor foretrækker de i stigende grad 
fødevarer, der opfattes som ægte, 
naturlige og oprindelige, og som er 
produceret lokalt på en ansvarlig, 
håndværksmæssig, velkendt og 
transparent måde.

Friske produkter med en lav grad 
af forarbejdning, få kalorier, et højt 
indhold af næringsstoffer og uden 
konserveringsmidler forbindes med 
sundhed. Forbrugerne forholder sig 
kritisk til fødevarer, der er fremstillet 
industrielt ved hjælp af ukendte og for 
dem skræmmende højteknologier som 
genmodifikation og fødevarebestråling. 
Men de er ikke fanatiske modstandere, 
hvis de synes om smagen. Flere under-
søgelser viser, at en god smag kan 
flytte forbrugernes holdning til selv 
meget kontroversielle metoder såsom 
genteknologi.  

Lav succesrate

For små fødevareproducenter er for-
brugernes forkærlighed for autenticitet 
en mulighed, mens det udfordrer de 
store producenter. For dem bliver 
opgaven at tilrettelægge teknologi og 
produktion på en måde, der opfattes 
som gennemsigtig, tro værdig og 
autentisk.

For at nå forbrugeren skal de imma-
terielle værdier nu tænkes ind i 
hele værdikæden. Hidtil har der 
været en tendens til først at prøve 
at forstå forbrugeren i de sidste 
forarbejdningsled. Men forbrugernes 
ønske om bæredygtige og autentiske 
produkter kan kun opfyldes, hvis alle 
aktører i værdikæden spiller sammen.

Forbrugernes krav bliver mere 
forskelligartede. Blandt nye produkter 
er succesraten stadig ikke særlig høj. 
Fødevareindustrien har svært ved at 
udvikle produkter, der præcis rammer 
forbrugernes ønsker, og det bliver ikke 
lettere ud fra den udvikling, som vi vil 
se i de kommende år, mener Klaus G. 
Grunert, der deltager i internationale 
forskningsprojekter om forbrugernes 
indkøbsadfærd og underviser på Sun 
Yat-sen universitetet i Kina.

Marketing skal levere mere

At kommunikere autenticitet og 
markeds føre fødevarer via immaterielle 
værdier på en troværdig måde er 
en udfordring, fordi feel good-
fornemmelsen er svær at fange.

I takt med at der er kommet flere 

kriterier til, er det blevet vanskeligere 
at komme til at forstå kunderne godt 
nok. Det er sværere at indkredse, 
hvad der har værdi for forbrugerne, og 
hvad der afgør, om de fortsætter med 
at købe et produkt. Hvornår bliver et 
produkt fx opfattet som ægte og ikke 
industrielt? Og hvordan udmønter 
man autenticitet i et produkt? Det skal 
kunne omsættes til noget konkret som 
smag, udseende, hvor det bliver solgt, 
den måde fødevaren produceres på, 
eller om producenten bliver opfattet 
som stor eller lille.

 Skal marketingafdelingen levere 
mere, end den traditionelt har gjort?

”Ja, det skal den. Marketing 
kan ikke gøre tingene på samme 
måde længere. Autenticitet er i 
stor udstrækning et spørgsmål om 
kommunikation, og det åbner nye 
muligheder for historiefortælling. 
Men det er et paradoks, for den tid, 
som forbrugeren bruger på at afkode 
et budskab på en emballage, er kort 
– ofte få sekunder. Det kræver større 
kompetencer i kommunikation. 
Marketing skal også have blik for nye 
kommunikationsstrømme og udnytte 
dem for bedre at forstå forbrugerne 
og være i dialog med dem ad den vej. 
Vi får nye muligheder for at opsamle 
data om forbrugerne fx via de spor, 
de efterlader sig på internettet, og når 
de handler ind. Via smartphones og 
tablets får vi informationskanaler, som 
marketing kan udnytte. I fremtiden vil 
forbrugerne være meget mere online, 

Det er en udfordring at markedsføre mad 
på immaterielle værdier, fordi feel good-
fornemmelsen er svær at ramme, forklarer 
Klaus G. Grunert.
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mens de står i køkkenet og laver mad,” 
siger Klaus G. Grunert.

Pakkeløsninger

For mange forbrugere kan det være 
svært at finde tid til at lave sund mad 
i en travl hverdag. Flere vælger den 
hurtige og nemme udvej med færdige 
måltidsløsninger. Dog vokser kravet til, 
at maden skal være sund, velsmagende 
og af høj kvalitet. At pakke fødevarer 
sammen med forskellige former for 
service vinder frem.

Bundling, som det kaldes i branchen, 
er mere end blot bekvemmelighed 
og indebærer forskellige måder at 
kombinere produkter og tjenester 
på. Bundling rummer hele skalaen 
fra rå til forarbejdede fødevarer. Det 
er eksempelvis internetbaserede 
abonnementsordninger, hvor for-
brugeren regelmæssigt får leveret en 
kasse med grøntsager, kød og fisk 
ved hoveddøren. Det kan være et 
supermarked, der samler ingredienser 
og opskrift til en nem løsning på aftens-
maden. Eller det er muligheden for at 
købe take-away med hjem fra kantinen 
på arbejdet.

Kvalitetsbevidstheden vokser

Mange forbrugere har i lang tid 
foretrukket at gå i discountbutikker 
for at få dagligvarerne så billigt som 
muligt, men der er en modreaktion 
på vej. Endnu mangler forskerne tal 
på det, men der er mange indikatorer 
på, at kvalitetsbevidstheden vokser. 
Forbrugerne vil stadig føle, at de får 
noget for pengene, men mange er 
villige til at betale ekstra for deres 
fødevarer.

Michelinrestauranter har sat 
Danmark på det gastronomiske 
landkort. Hvilken afsmitning har det på 
forbrugeradfærden inden for fødevarer?

”Det har uden tvivl været med til at 
gøre os meget mere kvalitetsbevidste 
og skubbet til den tendens, at vi nu 
vil have lokalt producerede føde-
varer. Noma er et eksempel på en 

gourmetrestaurant, der kombinerer 
noget meget autentisk, en meget 
kort forsyningskæde og et højt inno-
vationsniveau. Danske Michelin-
restauranter er spydspidser i en 
udvikling, hvor der kommer større 
fokus på autenticitet og kvalitet. Det 
har skabt en enorm opmærksomhed om 
fødevarekvalitet – meget mere, end jeg 
selv havde troet for 10 år siden, at det 
ville gøre,” siger Klaus G. Grunert.

Høj kvalitet er ikke nok

I fremtiden bliver danske fødevare-
producenter nødt til at differentiere 
sig på nye parametre for ikke at miste 
terræn på globalt plan. I mange år har 
dansk Lurpak-smør og bacon været 
synonyme med høj kvalitet. Danske 
mejerier og slagterier var blandt 
de første til at indføre strenge krav 
til fødevaresikkerhed, og den høje 
standard banede vejen for produkter 
i en ensartet god kvalitet. Men kon-
kurrenter verden over er hastigt ved at 
indhente Danmark på det område.

”Fødevaresikkerhed og kvalitet er 
stadig vigtigt, men ansvarlighed og 
bæredygtighed kommer til at spille en 
stor rolle for vores fødevareeksport. Det 
ligger dog lidt ude i fremtiden, for disse 
værdier er endnu ikke så udbredte i 
andre dele af verden som i Danmark,” 
konkluderer professoren. 

• 63 år.
• Dr.oec.habil. og 

professor ved Institut 
for Virksomhedsledelse 
på Aarhus BSS, Aarhus 
Universitet.

• Leder af MAPP-centret, der 
forsker i forbrugeradfærd 
inden for fødevarer.

• Æresdoktor, Vaasa 
Universitet, Finland.

• Aarhus Universitets 
Forskningsfonds 
Formidlingspris 2011.

• Forfatter til en lang række 
bøger og publikationer.

• Passioneret madentusiast 
– glad for at lave mad og 
spise på restaurant.

KLAUS G.  
GRUNERT

“I TAKT MED AT FORBRUGERNE 
EFTERSPØRGER MERE INDSIGT OG 
FLERE INFORMATIONER, BLIVER 
BRANDING OG STORYTELLING 
VIGTIGERE”  
Klaus G. Grunert
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R
ektor og mangeårig uddannelses-debattør 
Stefan Hermann har skrevet en stærkt 
anbefalelsesværdig lille bog om 
skellet mellem djøf-Danmark og 
hverdagspraktikeren. Corydon 

versus Bondo. Eller den politisk-administrative 
position over for den pædagogisk-konservative, 
som er de to positioner, forfatteren undersøger.

Et af de gennemgående eksempler på den 
gensidigt fordummende debat mellem ’os’ og 
’dem’ er debatten om ’implementeringen’ for at 
bruge et yndet djøf-ord om folkeskolereformen, 
som jeg i den grad har aktier i som daværende 
undervisningsminister og dermed pennefører 
for og reformforhandler af.

Jeg er både djøfer og lærerbarn, hvorfor 
jeg selv er placeret midt i den legitimitets-
krig mellem de pædagogisk-konservative 
og de politisk-administrative, som Stefan 
Hermann udforsker. Og jeg bekender kulør, 
fordi forfatteren selv indleder med sit 
personlige tilhørssted for overhovedet at få 
stemme. Han er rundet af højskolen og også 
djøfer, underviser og rektor, kritisk skribent 
og institutionsstrateg. Og alene det, at vi 
begge føler trang til at placere os med en 
fod i hver lejr, understreger, hvor polariseret 
uddannelsesdebatten er blevet. For at forstå, 
hvorfor det er gået så galt, anvender Hermann 

dannelsestænkningen som det analytiske filter for at forstå, 
hvorfor der selv i ordvalget skabes skel; fx om man taler om 

uddannelsesverden eller uddannelsessystem. 
Og ja, djøferne gør det sidste.

’Frontkrigere’ og ’fascister’

Med sproglig skarphed og analytisk præcision 
hudfletter Hermann de to positioner, så 
man både griner og græder undervejs, når 
absurditeterne i kampen bliver tegnet op. 
Fx diskussionen om, hvorvidt det var godt 
eller ondt at give eleverne flere timer med 
folkeskolereformen. Helt blotlagt for kontekst 
og dermed formålet med flere timer. Bliver 
eleverne dygtigere af flere timer engelsk om 
natten eller timer gennemført af ukyndige 
lærere? Nej, selvfølgelig ikke. Eller hvis 
forskningen siger, at timerne i sig selv 
ikke betyder så meget, kan vi så ikke bare 
halvere antallet af timer til eleverne? Den 
går selvfølgelig heller ikke. Men er man 
i krig med hinanden om hele grundsynet 
på forandringer, glider både sprog og 
argumentation ud i ekstremer.

Det gælder de pædagogisk-konservatives 
frontkrigere, der uden blusel kalder 
beslutningstagere for ’neoliberale fascister’ 
og enhver test gennemført i skolen for 
’uddannelse af konkurrencestatens 

Stædige parter 
har svært ved at 
lytte til hinanden

A N M E L D E L S E

Der er langt mellem djøf-Danmark og 
hverdagspraktikerne, og uddannelses-
verdenen betegnes som en slagmark. En 
aktuel bog giver dog nye bud på, hvordan 
samtalen kan genstartes. 

Af Christine Antorini, MF (S), fhv. undervisningsminister

BOGREOLEN

Folketingsmedlem for 
Socialdemokratiet, 
valgt i Hillerød. Var 
undervisningsminister 
2011-2015. Formand for 
Folketingets Uddannelses- 
og forskningsudvalg. 
Uddannet cand.comm. i 
offentlig forvaltning fra 
Roskilde Universitet.

OM ANMELDEREN
CHRISTINE ANTORINI
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fodsoldater’, også selvom lærerne altid har gennemført 
test – også længe før skolereformen. Og det gælder 
også den ekstremt fattige systemtænkning, når det 
politisk-administrative lag ikke engang gider gøre 
sig umage med at tænke en eneste drøm om skolens 
rolle, men legitimerer enhver politisk beslutning med 
nødvendighedens logik og tror, at den manglende 
sociale mobilitet dermed løses ved at indføre et socialt 
taxameter. Uden at overveje, om dannelseselementer 
som flid, umage, øvelse, selvdisciplin og koncentration 
også har en betydning for at give alle børn lige 
muligheder. Men det er ret svært at lovgive sig til 
adfærd, hvorfor dannelsestænkning er fraværende som 
instrument.

Gør hinanden dummere

Det interessante er, at dannelsestænkningen også er 
fraværende hos de pædagogisk-konservative, hvor 
dannelse sjældent bliver til meget mere end ’det hele 
menneske’ og ’verdensborger’. Og mere behøver man 
ikke at sige i egne rækker, når verden opgøres i ’os’ og 
’dem’. Magthaverne fatter alligevel ikke, hvad skolens 
indre liv overhovedet går ud på. Enhver reform tænkt fra 
oven er pr. definition ond, alene fordi den er udtænkt 
alle andre steder end blandt de fagprofessionelle selv. 
Derfor er verden i går altid bedre end verden i morgen, 
der er udtænkt af ’de forkerte’, hvorfor den pædagogisk-
konservative position netop kommer til at omfavne 
den fortid, den ellers forsvor for fem minutter siden. 
Frem for selv at gribe fremtiden og som fagprofessionel 
være med til også selvkritisk at formulere svar på 
spørgsmålet: Hvilken skole?

Resultatet er, at de to positioner gør hinanden 
dummere frem for at kvalificere sig i striden: At gøre sig 
umage med at have lyst til at lære at forstå hinandens 
verdener (praksis og forvaltning), og på den baggrund 
føre en reelt kritisk, nysgerrig, oplysende og dermed 
samfundsengageret og samfundsforbedrende debat med 
hinanden. 

OM FORFATTEREN
Stefan Hermann er rektor for Professionshøjskolen Metropol. Tidligere 
har han været vicedirektør for kunstmuseet Arken og chefkonsulent i 
Undervisningsministeriet.

’Hvor står kampen om dannelse?’.
Af Stefan Hermann. Informations Forlag.

Både ’gamle penge’  
og nyrige har magt
Hvis nogen er i tvivl om, hvorvidt 
overklassen stadig har magt i 
Danmark, kan læsning af bogen 
’Overklassemagt’ anbefales. Den 
drevne forfatter Søren Jakobsen 
går ind bag facaderne, selv om 
overklassen generelt ønsker så lidt 
granskning og omtale som muligt.

Gennem årelang research er det lykkedes Søren Jakobsen 
at tydeliggøre, hvordan en række familier indkasserer større 
summer, end offentligheden normalt får kendskab til, bl.a. 
ved at købe aktier i egne selskaber. Forfatteren har skaffet 
oplysninger ved at skaffe aktindsigt, ved at læse det med 
småt i regnskaberne og ved at samle familiedata.

Bogen handler både om de såkaldt ’gamle penge’ og 
om de nyrige, som sidder på betydelige værdier, og Søren 
Jakobsen har også kigget nærmere på fondsverdenen, 
som er en vigtig nøgle til at forstå de rigeste danske 
familiers betydelige kulturelle magt. Alt i alt er bogen 
et ’underholdende og interessant portræt’ af den danske 
overklasses reelle magt, hvis man skal tro forlagets 
præsentation af den nye udgivelse. 

’Overklassemagt’. Af Søren Jakobsen. Tiderne Skifter Forlag.

Nye veje til at forebygge stress
Hver dag er op mod 70.000 danskere 
angiveligt sygemeldt på grund af 
psykiske helbredsproblemer, og meget 
tyder på, at de gængse metoder til at 
håndtere stressrelateret sygefravær 
ikke slår til. 

I sin nye bog giver Pernille Steen 
Pedersen ny indsigt om stress og 
sygefravær. Hun er cand.scient.pol., 

ansat på CBS og blev tidligere i år ph.d. på en afhandling om 
stress og skam. 

Hendes pointe er, at der bag stressrelaterede sygemeldinger 
ofte ligger en skjult skamfølelse, som har sat gang i 
fejlkommunikation og misforståelser. Derfor er vejen frem 
’en ny relationel anerkendelsespraksis’, som tager højde for 
svære følelser som skyld og skam.

I dag er arbejdet for mange af os blevet som et kærligheds-
forhold, så vi slider og slæber for at få anerkendelse for, at vi 
gør det godt på arbejdspladsen. Men de mange forandringer 
kan gøre det sværere at opnå anerkendelse, og det kan 
medføre skam, som i værste fald kan føre til bl.a. stress. 
Derfor er der ifølge forfatteren behov for at opskrive det gode 
arbejdsfællesskab. 

’Slip stress ud af skammekrogen’. Af Pernille Steen Pedersen. Kristeligt 
Dagblads Forlag.

O M T A L E

O M T A L E

“Man både griner og 
græder undervejs, når 
absurditeterne bliver 
tegnet op”

Rettelse
Djøfbladet bragte 22. oktober en omtale 

af bogen ’Dansk fondshistorie’, hvoraf det 
fremgår, at 50 procent af dansk kultur og 
mere end 70 procent af dansk forskning 

finansieres via private fonde. For god 
ordens skyld skal vi præcisere, at disse tal 

omfatter samtlige private midler – ikke 
kun bidrag fra selvejende 

institutioner.  Red.
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Køb bøgerne på GyldendalBusiness.dk

– Grænsekrydsende 
ledelse og samarbejde
Af Jørgensen, Digmann, 
Ingerslev og Andersen

300,-

– 7 spilleregler i 
det 21. århundredes 
lederskab 
Af Kirsten Stendevad

300,-

– En personlig fortæl-
ling om at lede danske 
virksomheder i Kina
Af Humphrey Lau

300,-

– Forbillede 
eller skræmme-
eksempel
Af Poul Scheuer

300,-
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Benjamin Nauta Ibsen
Techn.soc.
Fra Miljø- og Fødevareministeriet
Til Direktionssekretær
Styrelsen for Vand- og 
Naturforvaltning

Camilla Emilie Stauber
Polit.
Fra Styrelsen for Undervisning og 
Kvalitet
Til Specialkonsulent
Finanstilsynet

Frank Christensen Lassen
Jura
Fra Jobsøgende
Til AC-fuldmægtig
Forsvarsministeriets 
Ejendomsstyrelse

Kenneth Eskegaard Nielsen
Jura 
Fra Københavns Universitet 
(Studiested)
Til Fuldmægtig
Ankestyrelsen

Lasse Månsson
Merc.
Fra Jobsøgende
Til Fuldmægtig
Erhvervsstyrelsen

Louise Lindegaard Hansen
Jura
Fra Jobsøgende
Til Fuldmægtig
Styrelsen for Arbejdsmarked og 
Rekruttering

Mads Bjørn Georg Jensen
Jura
Fra Jobsøgende
Til Fuldmægtig
Patent- og Varemærkestyrelsen

Marie Kok Hansen
Jura
Til Fuldmægtig Statsforvaltningen 
Afdeling Aalborg

Sanne Würtz Petersen
Jura
Fra Holstebro Kommune
Til Juridisk konsulent
Midt- og Vestjyllands Politi

Steffen Haurum
Scient.adm.
Fra Københavns Universitet
Til Konsulent
Region Sjælland

Sune Nebsager
Scient.adm.
Fra Det Kongelige Bibliotek
Til Økonomikonsulent
Professionshøjskolen UCC

Anders Kluw
Jura
Fra Lundgrens 
Advokatpartnerselskab
Til Advokat
Codan Forsikring

Anne Mi Svarrer
Scient.pol.
Fra Marselisborg-Center for 
Udvikling, Kompetence & Viden
Til Chefkonsulent
Pluss Leadership

Ann-Louise Møhring
Scient.soc.
Fra Jobsøgende
Til Rådgiver
Viegand Maagøe

Bjarke Osmundsen
IT
Fra NIRAS
Til Visualization Specialist
Danfoss

Charlotte Eva Houman Bohlbro
HD
Fra Aarhus Kommune, 
Borgmesterens Afdeling
Til Digital Program Manager
eBay Classifieds Denmark

Cristine Ussing
Jura
Fra Haugaard Nielsen 
Advokatpartnerselskab
Til Advokat
Advokatfirmaet Tommy V. 
Christiansen

Helle Moalem
Jura
Fra Copydan
Til Ejer
Helle Moalem Legal Advisory

Ilka Bödewadt Lauritzen
Jura
Fra Rambøll Management 
Consulting
Til Advokat
Viltoft Advokatpartnerselskab

Kasper Madsen
Jura
Fra Retten i Glostrup
Til Advokat
Advokatfirmaet Poul Schmith, 
Kammeradvokaten

Lars Ramme Nielsen
Scient.pol.
Fra VisitDenmark
Til Salgsdirektør
Dancenter

Mads Barfoed Rasmussen
Jura
Fra Københavns Universitet 
(Studiested)
Til Sagsbehandler, ATP

Martin Krag
Scient.pol.
Fra Digitaliseringsstyrelsen
Til Ansvarshavende chefredaktør
Ræson

Mathias Bartholdy
Jura
Fra Aarhus Universitet (Studiested)
Til Junior Associate
Bird & Bird

Morten Rasmussen
Scient.pol.
Fra Danske Regioner
Til Direktør
Dansk Rehab Gruppe

Mårten Joakim Ehlert Florentz
Merc.int.
Fra Arbejdernes Landsbank
Til Business Analyst
Atea

Olga Ligia Nielsen
Jura
Fra It-afdelingen A/S
Til Direktør
persondatabeskyttelse.nu

Peter Honoré
Jura
Fra Kromann Reumert
Til Partner
TREP Advokater

Pia Skotte Winsløw
Jura
Fra Protector Forsikring ASA
Til Advokatfuldmægtig
Sønder Ljørring 
Advokatanpartsselskab

Rune Weble
Oecon.
Fra BioMar Group
Til Consolidation and Reporting 
Manager
Arla Foods

Sanne Bergholt Ravn
Jura
Fra Codan Forsikring
Til Legal Counsel
SOS International

Thomas Hvid
Merc.-jur.
Fra Orkla Care
Til Business Intelligence-konsulent
Accobat

Marie-Louise Thøgersen
Scient.pol.
Fra Aarhus Universitet, School of 
Business and Social Sciences
Til Public affairs-konsulent
Fonden Dansk Standard

P R I VAT E

Skal vi også 
have dit job-
skifte med 
på listen? Så 
opdatér dine 
oplysninger på
mitdjoef.dk
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Letter livet for  
handicappede i u-lande

A
utister i Nepal, døve i 
Ghana og spastikere i 
Uganda. Det er blandt 
andet disse menneskers 
rettigheder, som Mette 

Müller Kristensen i sit nye job hos Danske 
Handicaporganisationer (DH) skal være 
med til at sikre. 

Hvad er din vigtigste opgave?
”Vores arbejde ude i verden med 

at sikre rettigheder til folk, der lever med 
handicap. Og så skal vi også sørge for, at 
der er mere opmærksomhed på området, så 
vi kan lave de gode projekter.”

Hvad kunne et godt projekt være?
”Gennem samarbejde med 

organisationer i Afrika har vi fx opnået 
et større kendskab og anerkendelse af 
folk med handicap. Det har betydet, at 
mennesker med epilepsianfald ikke i 
samme grad som tidligere anses som 
besat af onde ånder. Det har også betydet 
færre overgreb på albinoer, der desværre 
stadigvæk myrdes på det afrikanske 
kontinent på grund af overtro.”

Er der en rød tråd i din karriere?
”Ja. Et fokus på rettigheder, 

civilsamfund og udviklingsbistand. Social 
retfærdighed i særligt udviklingslande 
driver mig. En del af det blev grundlagt, da 
jeg under studiet boede og arbejdede to år i 
Mozambique, som er et af verdens fattigste 
lande.”

Hvad gjorde indtryk på dig dernede?
”Helt klart styrken hos folk. Der 

er nogle, der kan finde på at sige, at 
afrikanere er dovne. Jeg oplevede præcis 
det modsatte. En viljestyrke og nytænkning 
i forhold til, hvordan man overlever i 
hverdagen. Det har jeg kæmpestor respekt 
for.”

Hvad får dig op om morgenen?
”En meningsfuld sag at arbejde for. 

Og så er jeg også enormt glad, hver eneste 
gang jeg kommer ud i verden. Det er 
vigtigt, at vi ikke lukker os om os selv, men 
i stedet får noget udsyn og perspektiv.”

Har du været ude at rejse med 
jobbet endnu?

”Ikke endnu, men til januar skal jeg til 
Uganda, fordi vores partner dernede 
holder generalforsamling. Jeg glæder mig 
til at møde vores partnere og få et konkret 
indblik i, hvordan det er at leve med 
handicap i Uganda.” 

Mette Müller Kristensen skal som international chef lede 
og udvikle Danske Handicaporganisationers afdeling for 
internationalt samarbejde. Det handler blandt andet om at 
bekæmpe diskrimination og overtro.

Af Mads Matzon / Foto Lars Bahl

NYT JOB

• Cand.mag. i Afrikastudier 
fra KU.

• 2005-2011 International 
konsulent for Dansk 
Ungdoms Fællesråd.

• 2008-2016 Forkvinde for 
Oxfam IBIS.

• 2013-2015 Projektleder 
hos Bestsellerfonden.

• 2015-2016 International 
konsulent for 
Socialdemokraterne.

• Nu international 
chef for Danske 
Handicaporganisationer. 

METTE MÜLLER 
KRISTENSEN

“Nogle kan finde på 
at sige, at afrikanere 
er dovne. Jeg oplevede 
præcis det modsatte” 
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Dit Djøf //Jobskifte

Karriereworkshops
Få dit første lederjob  
– effektiv jobsøgning
1. december kl. 17-20, København 

Kompetenceafklaring og personlig 
branding
7. december kl. 10-15, Aarhus
7. december kl. 10-15, København 

Se mere, og tilmeld dig på
djoef.dk/arrangementer

Kursus
Lønforhandlingskursus  
for privatansatte  
– modul 1

29. november kl. 17-21, 
København 

Se mere, og tilmeld dig 
på djoef.dk/
lonforhandlingskurser

Rådgivning
Karrieresamtaler
djoef.dk/karrieresamtaler

Feedback på CV og ansøgning
djoef.dk/feedback

Kontraktgennemgang
djoef.dk/tjekdinkontrakt

Lønforhandling
djoef.dk/loensparring

Jobavis og Jobunivers

Besøg virksomheder i Kolding
24. november kl. 9-15, Kolding
Se mere på 

djoef.dk/kolding

Drømmer du 
om et nyt job?

Brug Djøfs nye jobavis til at finde dit 
næste job og få gode råd, og læs om andre 
 medlemmers jobskifte. Job avisen blev sendt 
til alle erhvervsaktive medlemmer af Djøf 
den 29. oktober. 

Du finder også masser af aktuelle jobannoncer  
på Djøfs Jobunivers – jobunivers.dk

Se mere om, hvad Djøf kan gøre for dig i et jobskifte på djoef.dk/nytjob.

Få viden, inspiration og gode råd til 
jobskifte og nye karrieremuligheder.

Arrangement
Indblik i grønne vækstvirksomheder
Få inspiration til næste karriereskridt  
og løs en udfordring for en grøn vækst-
virksomhed. Ikke-medlemmer er vel-
komne, så tag en kollega eller ven med.
 
20. november kl. 12-16, København

Se mere, og tilmeld dig på 
djoef.dk/greentech

Dit Djøf 
Information og medlemsfordele

Hvilke opgaver har du i dit nuværende 
job i Nordea?
”Jeg skal sikre, at regler og sanktioner 
inden for antihvidvaskning overholdes, 
og være med til at forhindre hvidvask-
ning og økonomisk kriminalitet. Det er 
et meget efterforskningsbaseret job, hvor 
jeg undersøger pengetransaktioner – 
både aktuelt og bagudrettet.”

Hvordan vil du beskrive dit hidtidige 
karriereforløb?
”Det har været lidt som en rejse ud i en 
personlig afklaring af, hvad jeg brænder 
for. Jeg har flere uddannelser og har 
arbejdet i forskellige brancher. Det har 
givet mig nogle vigtige erfaringer om, 
hvad et godt arbejde og en god arbejds-
plads er.”

Er der en rød tråd i din karriere?
”Den røde tråd har hele tiden været, 
at mit arbejde skal skabe værdi – ikke 

bare for mig selv, men også samfunds-
mæssigt. Jeg føler, at jeg har fundet min 
rette hylde nu, for det har et direkte 
samfundsmæssigt formål at være med 
til at bekæmpe økonomisk kriminalitet. 
Mit speciale på statskundskab handlede 
også om økonomisk kriminalitet.”

Er det en fordel eller en ulempe for din 
karriere at have en meget bred erfaring?
”Jeg har mest oplevet det som en ulem-
pe. HR-afdelinger har en tendens til at 
putte folk ned i kasser, så det har jeg 
kæmpet med, når jeg har søgt job. I mit 
nuværende job er det dog en stor fordel 
at have så bred erfaring og indsigt, som 
jeg har. Det giver mig en god fornem-
melse for mange forskellige miljøer.”

Hvordan søger du råd, sparring og in-
spiration, når du overvejer et jobskifte?
”Jeg søger primært råd fra min hustru, 
familie og venner, men jeg har også 

brugt Djøf en del til sparring, fx gennem 
kaffemøder og karrieresamtaler. Inspi-
rationen får jeg løbende og pludseligt 
fra mange forskellige sider – fx gennem 
LinkedIn.”

Har du en karriereplan – eller hvordan 
forholder du dig til begrebet karriere?
”Da jeg var yngre, havde jeg ikke en 
karriereplan, men lod mere tilfældet 
råde. Jeg har ikke udelukket nogen 
muligheder undervejs, og det er jeg 
glad for. Men i takt med at jeg er blevet 
ældre og har fundet frem til det, jeg 
virkelig brænder for, har jeg også lagt 
en karriere plan. Jeg vil gerne fortsætte 
inden for dette område og ved godt, 
hvordan de næste fem til ti år gerne må 
forme sig.” 

Karrierevejen 
behøver ikke 
at være lige
Kim Breiner Ottobrøker har været vidt omkring i 
sin karriere. Han er uddannet cand.scient.pol. og 
journalist og har både arbejdet i finanssektoren, 
Forsvaret og på andre offentlige og private 
arbejdspladser. I dag er han  Anti-Money 
Laundering & Fraud Specialist i Nordea.

Tekst: Jan Aagaard // Foto: Morten Holtum 

56



Dit Djøf //Jobskifte

Karriereworkshops
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Få inspiration til næste karriereskridt  
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Dit Djøf 
Information og medlemsfordele

Hvilke opgaver har du i dit nuværende 
job i Nordea?
”Jeg skal sikre, at regler og sanktioner 
inden for antihvidvaskning overholdes, 
og være med til at forhindre hvidvask-
ning og økonomisk kriminalitet. Det er 
et meget efterforskningsbaseret job, hvor 
jeg undersøger pengetransaktioner – 
både aktuelt og bagudrettet.”

Hvordan vil du beskrive dit hidtidige 
karriereforløb?
”Det har været lidt som en rejse ud i en 
personlig afklaring af, hvad jeg brænder 
for. Jeg har flere uddannelser og har 
arbejdet i forskellige brancher. Det har 
givet mig nogle vigtige erfaringer om, 
hvad et godt arbejde og en god arbejds-
plads er.”

Er der en rød tråd i din karriere?
”Den røde tråd har hele tiden været, 
at mit arbejde skal skabe værdi – ikke 

bare for mig selv, men også samfunds-
mæssigt. Jeg føler, at jeg har fundet min 
rette hylde nu, for det har et direkte 
samfundsmæssigt formål at være med 
til at bekæmpe økonomisk kriminalitet. 
Mit speciale på statskundskab handlede 
også om økonomisk kriminalitet.”

Er det en fordel eller en ulempe for din 
karriere at have en meget bred erfaring?
”Jeg har mest oplevet det som en ulem-
pe. HR-afdelinger har en tendens til at 
putte folk ned i kasser, så det har jeg 
kæmpet med, når jeg har søgt job. I mit 
nuværende job er det dog en stor fordel 
at have så bred erfaring og indsigt, som 
jeg har. Det giver mig en god fornem-
melse for mange forskellige miljøer.”

Hvordan søger du råd, sparring og in-
spiration, når du overvejer et jobskifte?
”Jeg søger primært råd fra min hustru, 
familie og venner, men jeg har også 

brugt Djøf en del til sparring, fx gennem 
kaffemøder og karrieresamtaler. Inspi-
rationen får jeg løbende og pludseligt 
fra mange forskellige sider – fx gennem 
LinkedIn.”

Har du en karriereplan – eller hvordan 
forholder du dig til begrebet karriere?
”Da jeg var yngre, havde jeg ikke en 
karriereplan, men lod mere tilfældet 
råde. Jeg har ikke udelukket nogen 
muligheder undervejs, og det er jeg 
glad for. Men i takt med at jeg er blevet 
ældre og har fundet frem til det, jeg 
virkelig brænder for, har jeg også lagt 
en karriere plan. Jeg vil gerne fortsætte 
inden for dette område og ved godt, 
hvordan de næste fem til ti år gerne må 
forme sig.” 

Karrierevejen 
behøver ikke 
at være lige
Kim Breiner Ottobrøker har været vidt omkring i 
sin karriere. Han er uddannet cand.scient.pol. og 
journalist og har både arbejdet i finanssektoren, 
Forsvaret og på andre offentlige og private 
arbejdspladser. I dag er han  Anti-Money 
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Tekst: Jan Aagaard // Foto: Morten Holtum 



Redaktør af Dit Djøf: Annette Brodersen  – ditdjoef@djoef.dk

Dit Djøf // Information

Mads er 21 år og studerer International Business på Copenha-
gen Business School. Vi spurgte ham, hvorfor han har meldt 
sig ind i Djøf.

”Her og nu dækker Djøf mit behov med en billig forsikring 
og studiekurser i Excel. Men der er også andre gode mulighe-
der for studerende”.

Efter studiet drømmer Mads om et job inden for konsulent-
branchen eller inden for private equity eller asset management.  

Mads medlemskab af Djøf bidrager til den positive medlems-
udvikling på i gennemsnit 4% i de sidste mange år. Kende-
tegnende for udviklingen er, at medlemssammensætningen er 
blevet mere mangfoldig. Tidligere var medlemmerne primært 
jurister og økonomer. I dag varetager Djøfs medlemmer mange 
forskellige funktioner inden for ledelse, administration, øko-
nomi, jura, kommunikation, HR, marketing, undervisning og 
forskning med mere.

Tillykke til medlem 
nr. 90.000
Mads Monrad-Gylling har netop meldt sig 
ind i Djøf og blev dermed medlem nr. 90.000.

Tænk længeredjoef.dk

Du bliver bedre af at være sammen med andre, der er virkelig gode

Djøf består af 90.000 kompetente medlemmer, 
der kan berige hinanden. Derfor har du som med-
lem af Djøf et ekstra stærkt afsæt for din faglige 
udvikling.

Mød andre medlemmer ved arrangementer, i net-
værk eller i mentorforløb og få faglig inspiration 
til den karriere og det arbejdsliv, du ønsker dig.

Et kvalificeret mod-
spil er fint, men et 
kvalificeret medspil 
er endnu bedre.
Mette Elsig, 
afdelingsleder,  
BKF Sundhed og Miljø, Gladsaxe Kommune. 
Medlem af Djøf siden 1991.

Netværk

Mentorprogrammer

Arrangementer

60.000

70.000

80.000

90.000

100.000

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016

Djøf har over 
90.000 medlemmer 

– og kurven stiger fortsat.

Vi bliver flere og flere i Djøf

Djøfs stigende medlemsudvikling skyldes bl.a., at flere nye faggrupper kommer til. I dag er lidt over halvdelen 
uddannet som jurister (23%) eller økonomer (31%). Resten består af samfunds- og forvaltningsuddannede (24%),  
andre kandidatuddannede (13%), og mellemuddannede, bachelorer og andre udgør de sidste 5%.

Tænk længeredjoef.dk

Du bliver bedre af at være sammen med andre, der er virkelig gode

Djøf består af 90.000 kompetente medlemmer, 
der kan berige hinanden. Derfor har du som med-
lem af Djøf et ekstra stærkt afsæt for din faglige 
udvikling.

Mød andre medlemmer ved arrangementer, i net-
værk eller i mentorforløb og få faglig inspiration 
til den karriere og det arbejdsliv, du ønsker dig.

Et kvalificeret mod-
spil er fint, men et 
kvalificeret medspil 
er endnu bedre.
Mette Elsig, 
afdelingsleder,  
BKF Sundhed og Miljø, Gladsaxe Kommune. 
Medlem af Djøf siden 1991.

Netværk

Mentorprogrammer

Arrangementer
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Dit Djøf // Information
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Du bliver bedre af at være sammen med andre, der er virkelig gode

Djøf består af 90.000 kompetente medlemmer, 
der kan berige hinanden. Derfor har du som med-
lem af Djøf et ekstra stærkt afsæt for din faglige 
udvikling.

Mød andre medlemmer ved arrangementer, i net-
værk eller i mentorforløb og få faglig inspiration 
til den karriere og det arbejdsliv, du ønsker dig.

Et kvalificeret mod-
spil er fint, men et 
kvalificeret medspil 
er endnu bedre.
Mette Elsig, 
afdelingsleder,  
BKF Sundhed og Miljø, Gladsaxe Kommune. 
Medlem af Djøf siden 1991.

Netværk

Mentorprogrammer

Arrangementer
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FUNKTIONÆRRET   
af Lars Svenning Andersen, Lise 
Lauridsen, Morten Ulrich, Lars 
Lindencrone Petersen, Mads Krarup 
& Bjarke Vejby 

Få et dybdegående indblik i funk-
tionærens retsstilling, fra ansættel-
sens start til forholdene under og 
efter ansættelsen. 

5. udgave 2016
1200 sider, hardcover 
Pris kr. 1.750,-

Medlems-
pris 

160,-

BÆREDYGTIG GLOBAL 
UDVIKLING
OM FN’S 17 VERDENSMÅL 
af Steen Hildebrandt (red.) 

Få indblik i hvad FN’s 17 verdensmål 
betyder for Danmark, og hvordan vi 
kan sikre bæredygtig global udvik-
ling de næste mange årtier.   

1. udgave 2016
496 sider, softcover
Pris kr. 200,-

LYKKENS KONTROLLANTER
af Gitte Meyer

Danmark har mange år i træk været 
kåret som verdens lykkeligste land. 
Men hvordan kan man måle på 
åbne og tolkbare begreber såsom 
lykke? Find svaret i ”Lykkens kon-
trollanter”.

1. udgave 2016
153 sider, softcover
Pris kr. 195,- 

Medlems-
pris 

156,-

Medlems-
pris 

440,-

Medlems-
pris 

200,-

Medlems-
pris 

400,-

Medlems-
pris 

1.400,-

DEN NYE PERSONDATARET
PERSONDATAFORORDNINGEN 
af Peter Blume 

Få en introduktion til den nye for-
ordning til persondataretten, der 
klargør betydningen af persondata-
retten og kaster lys over de mulighe-
der, den nye forordning giver.  

1. udgave 2016
405 sider, hardcover
Pris kr. 550,-

ARRANGEMENT
ARRANGEMENT: 
BYG EN FORMUE 
PÅ SNUSFORNUFT  
Vær med, når en af markedets 
erfarne investorer, aktiechef 
Kurt Kara, gør os klogere på, 
hvordan vi får succes med 
langsigtede value-aktier. 

Arrangementet tager udgangs-
punkt i bogen ”Den rationelle 
investor”. Vi slutter af med en 
let forplejning og networking. 

TID OG STED: 
24. november 2016 
kl. 17.00-19.30 
Djøf, Mødecenter Plenum,  
Gothersgade 133, 
1123 København K

INNOVATIONSBAROMETERET
– Højere effektivitet og kvalitet i den offentlige sektor gennem innovation 
af Ole Bech Lykkebo

Her er verdens første statistik om offentlig innovation med tal på, hvor mange offentlige arbejdspladser, 
som indfører nye produkter, serviceydelser, organisationsformer og måder at kommunikere på. Og på 
den værdi, som skabes i form af fx forøget effektivitet, højere kvalitet, større medarbejdertilfredshed 
eller bedre borgerinddragelse. Bogen af Ole Bech Lykkebo viser, at kommunale, regionale og statslige 
arbejdspladser over hele landet skaber ny værdi ved at genbruge andres løsninger og ved at samarbejde 
med bl.a. borgere, virksomheder, og forskere. Analyseresultaterne suppleres af gode råd og eksempler fra 
200 praktikere og eksperter i og omkring den offentlige sektor. 

1. udgave 2016
266 sider, softcover
Pris kr. 250,-

KULTURARVEN
OG DENS RETLIGE BESKYTTELSE 
af Ditlev Tamm

Vores fælles kulturarv er i fare. Krig, 
ødelæggelser, tyverier og plynd-
ringer er daglige udfordringer ver-
den over. Bliv klogere på, hvordan 
kulturarven beskyttes juridisk, både 
nationalt og internationalt.

1. udgave 2016
242 sider, hardcover 
Pris kr. 500,-
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Djøfs kurser og uddannelser
Du bliver undervist af markedets dygtigste undervisere. Du deler 
erfaringer med andre højtuddannede. Resultatet er et unikt afsæt 
for din faglige og personlige udvikling. 

Se alle kurser på djoef.dk/kurser

Når du vil gøre mere med jura

Når du vil skabe bedre forandringer

Når du vil have øje for gevinsterne

Fra Business Case til gevinstrealisering
Ingen resultater uden klare mål. På én dag får du 
redskaber, der sikrer, at dine mål bliver omsat til 
reelle gevinster.
> 6. december 2016

Regnskabsanalyse og nøgletal
Analysér et regnskab, beregn de nødvendige nøgletal, 
og få et godt grundlag til at vurdere en virksomheds 
økonomiske situation.
> 24. januar 2017

Jura og retorik
Overbevis dommeren, eller få modparten til at ændre 
mening. Et indblik i hvordan retorisk strategi kan 
udvide din kommunikative værktøjskasse.
> 14. december 2016

EU og ophavsret
Internetaktivister eller ophavsretlige fundamentalister? 
Få en status på retstilstanden og et bud på, hvad der 
venter i fremtiden.
> 8. december 2016

Persondataloven – offentlig forvaltning
Få grundlæggende indsigt i behandling af person
oplysninger med særligt fokus på persondatalovens 
anvendelse i den offentlige sektor.
> 18. januar 2017

Ansættelsesret – HRuddannelsen
Lær af de bedste. Du bliver en stærkere HRrådgiver, 
fordi du aktivt kan koble HR, ansættelsesret og 
forretningsforståelse i praksis.
> 1. februar 2017

Organisationspsykologiuddannelsen
Få indsigt i det organisationspsykologiske felt, og lær 
at skabe rammerne for et bedre samarbejde mellem 
mennesker.
> 11. januar 2017

Proceskonsulentuddannelsen
Bliv bevidst om din rolle som forandringsagent, og 
kvalificer dine metoder og procesteknikker, og skab 
bedre forandringer.
> 18. januar 2017
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FINANS/FORSIKRING/BANK/ØKONOMI/REGNSKAB/HR OG PERSONALE 
I T / W E B / L E D E L S E / A D M I N I S T R A T I O N / A N A L Y S E / F O R S K N I N G / J U R A 
MEDIER/UNDERVISNING/KOMMUNIKATION/KONSULENT/SAMFUND
KULTUR/RÅDGIVNING/POLITIK/MILJØ/SALG/MARKETING/SUNDHED

Inspiration
til din karriere
Find dit nye job og opret 

din egen jobagent på
jobunivers.dk

260+
DANSKE STILLINGER
PÅ JOBUNIVERS.DK

33 43 70 00 
mail@danskeadvokater.dk

Det er gratis at lægge sit CV 
på Advojob.dk

147277 Jobunivers 19.indd   1 15/11/16   11.50
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260+
FIND DIT NYE JOB OG OPRET DIN EGEN JOBAGENT

DANSKE STILLINGER 
PÅ JOBUNIVERS.DK

Nordea 
Business experts
GI | Grundejernes 
Investeringsfond 
Juridisk chef
Nordea 
Manager
Kemp & Lauritzen 
Jurist
LINAK A/S 
HR-konsulent
Danske Commodities A/S 
Student
KL - Kommunernes Landsforening 
Chefkonsulenter
Industriens Uddannelser 
Praktikant
Region Hovedstadens Psykiatri 
Specialkonsulent
Miljø- og fødevareministeriet, 
Styrelsen for Vand- og
Naturforvaltning 
Kontorchef
Forsvarets Efterretningstjeneste 
Analytiker
Danmarks Evalueringsinstitut 
Konsulent
Nordea 
Business experts
Nordea 
Head of Information

Quooker Skandinavien A/S 
Marketingkoordinator
Københavns Kommune, 
Beskæftigelses- og Integrations-
forvaltningen 
Projektleder 
Lyngby-Taarbæk Kommune,
Center for Økonomi og Personale 
Økonomikonsulent
Hinrichs Møbelrestaurering 
Praktik-stilling
Telia 
Økonom
Rambøll 
Praktikant
SKAT 
Styringsprofiler
Syddansk Universitet 
Associate Professor
Mercuri Urval 
Leder
Dansk Arbejdsgiverforening 
Stagiaire
Region Hovedstadens Psykiatri 
Biostatistiker
Nordea 
Risk Controller
Professionshøjskolen UCC 
Adjunkt/lektor
Red Rental A/S 
Økonomichef

Designers & Friends 
Økonomiansvarlig
DR - DR-Byen 
Konsulent
Grønlands Selvstyre, 
Forbruger- og Konkurrence-
styrelsens Ankecenter 
Jurist
Digitaliseringsstyrelsen 
Konsulent
Nordea 
Executive
Nordea 
Solutions Architect
Finansministeriet 
Studenter
Nordea 
AML Specialist
Nordea 
Executive
JASA COMPANY A/S 
Studiemedhjælp
Digitaliseringsstyrelsen 
Projektleder
Grønlands Selvstyre, Departe-
mentet for Kommuner, Bygder, 
Yderdistrikter, Infrastruktur 
og Boliger 
Ministersekretær
Syddansk Universitet 
Postdocs

Lægemiddelstyrelsen 
Statistiker
MUUSMANN 
Direktør
Digitaliseringsstyrelsen 
Projektleder
Ilisimatusarfik, Grønlands 
Universitet 
Lektor
Københavns Kommune, 
Teknik- og Miljøforvaltningen 
Enhedschef
Frederikssund Kommune 
Kultur- og fritidschef
Nordea 
Sanctions Specialist
Københavns Kommune 
Specialkonsulent
Staten og Kommunernes 
Indkøbsservice 
Kommunikationskonsulenter
Københavns Kommune, 
Socialforvaltningen 
Studentermedhjælper
Patent- og Varemærkestyrelsen 
Projektleder
Frederiksberg Kommune 
Ejendomsjurist
Siemens 
Manager
Nordea 
Management Partner
Playground Marketing ApS 
Praktikant
Athenas ApS 
Medhjælper
Rambøll 
Praktikant
Telia 
Økonom
Dam Consulting 
Rådgiver
SDU 
Strategichef
Region Hovedstadens Psykiatri 
Centerchef
Institut for 
Menneskerettigheder 
Økonomi-teamleder
Inpay A/S 
Business Support
Statens It 
Ressource manager

SE MERE PÅ JOBUNIVERS.DK

147277 Jobunivers 19.indd   2 15/11/16   11.50
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CENTERCHEF
Børne- og Ungdomspsykiatrisk Center, Region Hovedstadens 
Psykiatri, er Danmarks største psykiatriske center for børn og 
unge. Centret tilbyder behandling på højeste faglige niveau 
med anvendelse af de nyeste behandlingstilbud. Centret 
har en international anerkendt forskningsenhed inden for 
børne- og ungdomspsykiatri, som hører under Københavns 
Universitet.

Centret rummer en lang række børne- og ungdomspsykiatriske 
funktioner og tilbud, både ambulant behandling og dag- og døgn-
pladser. De fleste børn og unge behandles ambulant og i tæt 
samspil med familien. Centret vægter en høj grad tværfaglighed og 
samarbejde på tværs af sektorer. 

Centret gennemfører i disse år en større omstilling i relation til 
arbejdet med implementeringsplanen ”Fokus, Forenkling og 
Forbedring”.

Opgaven
Centerchefen er centrets øverste leder og har det samlede 
ledelsesansvar for drift, udvikling og forskning i samarbejde med 
den øvrige centerledelse, der samlet set består af syv personer.

Centerchefens hovedopgaver er, at:

 ▪ Realisere årsplanen for Region Hovedstadens Psykiatri og års-
aftalen for Børne- og Ungdomspsykiatrisk Center

 ▪ Udøve ledelse med fokus på faglig kvalitet og på udvikling af 
forbedringskulturer med stor involvering af medarbejdere, pati-
enter og pårørende

 ▪ Sikre effektive og velfungerende forløb og reduktion af ventetid 

 ▪ Bidrage til velfungerende samarbejder med kommuner, praksis, 
patient- og pårørendeorganisationer

 ▪ Bidrage aktivt i dialogen med direktionen, øvrige centerledelser 
og andre samarbejdspartnere

 ▪ Sikre effektiv anvendelse af centrets ressourcer 

 ▪ Sikre en attraktivt arbejdsplads, hvor medarbejderne trives og 
udvikles

 ▪ Understøtte og optimere forskningsaktiviteter, sikre rammerne 
for forskningen og indgå i samarbejde med Københavns Univer-
sitet

 ▪ Implementere sundhedsplatformen.

Personen
Centerchefen skal:

 ▪ Kunne praktisere en anerkendende, åben og udadvendt ledelses-
stil, der kan samle og inspirere på tværs af faggrænser 

 ▪ Have dokumenteret ledelseserfaring, gerne fra større organi-
sationer, og en lederuddannelse på højt niveau

 ▪ Have stor interesse for det kliniske arbejde og det at skabe gode 
forløb for patienter og pårørende

 ▪ Have ledelsesmæssig robusthed som forudsætning for at stå 
i spidsen for en stor og kompleks organisation, præget af for-
andringer og høje faglige ambitioner

 ▪ Have erfaring med og viden om ledelse af ledere, samt kunne 
motivere og involvere medarbejdere med en delegerende 
ledelsesstil

 ▪ Have kompetencer og interesse for forbedringsarbejde, lean og 
kvalitetsudvikling

 ▪ Have dokumenteret erfaring med forandringsledelse og strategi-
implementering 

 ▪ Have kompetencer og interesse for ressourcestyring og faglig 
udvikling.

Centerchefen skal have en sundhedsfaglig eller samfundsfaglig 
baggrund, have indgående kendskab til sundhedsområdet og 
interes sere sig for det samlede psykiatriske felt, med vægt på 
børne- og ungdomspsykiatrien.

Vilkår
Ansættelsen sker i henhold til aftale for chefer på kontraktvilkår. 

Ansøgning
Ansøgningsfrist er fredag den 25. november 2016 kl. 10.00. 
Søg stillingen på www.muusmann.com/stillinger. 

Yderligere oplysninger kan fås ved henvendelse til  
psykiatri direktør Martin Lund, telefon 38 64 00 02, eller, 
Lars Muusmann, telefon 70 11 20 22.

Se stillings- og personprofil på www.muusmann.com/stillinger.

Børne- og Ungdomspsykiatrisk Center, Region Hovedstadens Psykiatri, 
har 74 døgnpladser, 29 dagpladser, ca. 8750 patienter årligt, ca. 620 
årsværk (fuldtidsstillinger) og ca. 30 fastansatte forskere.

147277 Jobunivers 19.indd   3 15/11/16   11.50
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PH.D.-STIPENDIAT 
på Det Juridiske Fakultet

Et antal stipendier opslås til forventet besættelse pr. 1. 
september 2017. Ph.d.-uddannelsen er en international 
anerkendt 3-årig forskeruddannelse. Du får vejledning, 
underviser, oplever andre forskningsmiljøer, og deltager i 
konferencer, samt ph.d.-kurser. Du bliver en del af et af vores 
forskningscentre og indgår i et fagligt fællesskab med 
mulighed for sparring og videndeling.

Ansøgningsfrist: 17. januar 2017. 
Læs mere på jobportal.ku.dk/phd/

kø b e n h av n s  
u n i ve r s i t e t

Vi arbejder for at flest muligt  
er en del af et sundt og  

dynamisk arbejdsmarked

Kan du analysere store datamængder og omsætte  
det til letforståelig ledelsesinformation? Så har vi 
den helt rigtige stilling til dig. 

Få fingrene i store datamængder 
I Koncern HR servicerer vi ministeriets enheder 
og ministeriets ca. 1.500 ansatte med alle typer 
af HR-opgaver og er organisatorisk forankret i 
departementet.

Som økonom i HR’s analyseafdeling kommer du 
bl.a. til at udarbejde og udvikle ledelsesinforma-
tion, analysere og formidle store datamængder 
på løn- og personaleområdet samt bidrage til den 
talmæssige understøttelse af fx udarbejdelse af 
nye personalepolitikker og budgetanalyser.

Er du interesseret? Læs mere og søg online 
på www.bm.dk. Vi skal modtage din ansøgning 
senest onsdag den 30. november 2016.

Økonom til analyse og formidling 
af HR-data Sikkerhedsstyrelsen har en ambition om at være en moderne 

serviceorienteret myndighed, der er tæt på sin omverden. Derfor vil 
vi gerne øge interaktionen med vores interessenter – både relevante 
borgere, virksomheder og myndigheder samt vores kolleger i 
Erhvervs- og Vækstministeriet. Vi opprioriterer vores minister-
betjening og policy-udvikling i et nyt Team Politik, hvor vi blandt 
andet skal udarbejde notater til ministeriet og understøtte politisk 
nedsatte arbejdsgrupper med leverancer af høj kvalitet.

Derfor har vi brug for fuldmægtige og specialkonsulenter til vores 
nyoprettede team.

Du kan se stillingsannoncen og læse mere om Sikkerhedsstyrelsen 
på www.sik.dk.

Ansøgningsfrist er den 30. november.

Samfundsfaglige profiler 
til ministerbetjening og policy-udvikling

Se mere om stillingen på www.roskilde.dk/job 

Økonomistyring på koncern-
niveau – lyder det fristende? 
Roskilde Kommune er en centralt beliggende kommune med over 
86.000 indbyggere – kun 25 min. fra Rådhuspladsen. Kommunen er 
i vækst og har en god økonomi, og hvis du brænder for at arbejde 
med økonomistyring i en stor organisation – så læs endelig videre! 

Vi har netop gennemført en mindre organisationsændring med 
samling af økonomifunktioner, og i kølvandet på det har vi 1 
ledig stilling i Økonomi og Analyse. Økonomi og Analyse er den 
centrale økonomifunktion, der understøtter hele koncernens 
arbejde med økonomi og styring. Vi arbejder især med udvikling 
af kommunens økonomistyring, budgetlægning/regnskaber, 
analyser, ledelsesinformation og controlling.  

Økonomi og Analyse består af 26 medarbejdere – både AC’ere og 
HK’ere - og er præget af et godt arbejdsmiljø, varierede og selvstæn-
dige arbejdsopgaver, et højt fagligt niveau, tætte og mangeartede 
samarbejdsrelationer samt gode muligheder for faglig udvikling. 
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Har du interesse for klima- og energipolitik og lyst til at arbejde 
innovativt og tværfagligt med analyser af klimapolitiske udfor-
dringer? Vil du være en del af et af landets stærkeste klima-
faglige miljøer? Vi søger en ny kollega – gerne med et par års 
erfaring og kendskab til klima- og energiområdet fx en økonom, 
ingeniør eller lignende.

Du kan se mere om stillingen, og hvordan du ansøger på:  
klimaraadet.dk/da/ledige-stillinger

Klimarådet søger analytiker 

Den voksende klimaudfordring og forskellige veje til grøn 
omstilling af samfundet fylder meget hos både politikere og 
borgere. Med god grund. Det er dette århundredes største 
udfordring, og både i Danmark og internationalt skal der 
findes løsninger. Klimarådet rådgiver om, hvordan Danmark 
bedst og billigst kan gennemføre omstillingen til et lav- 
emissionssamfund i 2050, og nu er der en ledig stilling som 
analytiker i Klimarådets sekretariat.

Om KORA
KORA, Det Nationale Institut for Kommuners og 
Regioners Analyse og Forskning, er et uafhængigt 
institut under Social- og Indenrigsministeriet. Vi
leverer viden, som bidrager til bedre kvalitet,  
ressourceanvendelse og styring i den offentlige 
sektor. Vi beskæftiger os med alle de centrale
velfærdsområder, såsom arbejdsmarked, uddan-
nelse, social- og sundhedsområdet, børne- og  
ungeområdet samt økonomi, organisation og
administration. KORA har cirka 120 medarbejdere i 
alt i København og Aarhus. Læs mere på  
www.kora.dk

Yderligere oplysning og ansøgning
Stillingerne søges på baggrund af det fulde stillingsopslag på KORA.dk, hvor der  
også er oplysninger om ansøgningsfrist, kontaktpersoner mv. 

KORA søger   
Medarbejdere til det sociale område 
Brænder du for at kvalificere ledelse og styring på det sociale område gennem praksisnære  
analyser og forskning? Har du indgående kendskab til områdets organisering og styring.  
Og har du stærke analytiske og metodekompetencer? Så er du måske vores nye kollega?

Hvem er vi?

I KORA er der cirka 25 medarbejdere, der 
beskæftiger sig med det specialiserede social-
område, ældreområdet, handicapområdet og 
socialområdet i øvrigt. Vi arbejder bl.a. med 
samskabelse, rehabilitering, partnerskaber, 
brugerinddragelse, frit valg, sammenhæn-
gende forløb, inklusion, innovation, digitaliser-
ing samt økonomi og styring overordnet set. 
Vi arbejder tværfagligt og har et vedvarende 
engagement i at udvikle og forny den  
offentlige sektors indsatser.

Hvem søger vi?

Vi søger to nye kollegaer, der kan medvirke 
til at styrke evalueringer og analyser på det 
sociale område. Du skal have særligt fokus  
på de aspekter, som vedrører styring, ledelse, 
frontpersonale samt organisering på myn-
digheds- og tilbudsniveau. Du skal være en 
aktiv medspiller og ansvarlig for at udvikle,  
indhente og gennemføre opgaver for minis-
terier, styrelser, kommuner, råd og fonde.  
Og du skal bidrage til bred formidling af  
resultater, fx på kurser og konferencer.
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Vil du have en afgørende rolle?

I Skatteankestyrelsen samarbejder vi om juridisk klagebe-
handling for at sikre retssikkerheden og styrke tilliden til 
skattesystemet. Vi er mere end 250 jurister, der arbejder 
med komplicerede skatte- og vurderingssager.

Sagerne har stor betydning for den enkelte virksomhed 

og borger, og derfor vil vi være Danmarks bedste klagemyn-
dighed – og du kan få en afgørende rolle.

Netop nu har vi ledige stillinger i Haderslev, Silkeborg og 
København. Læs mere på www.skatteankestyrelsen.dk/job, 
og find os på LinkedIn.

Annonce i DJØF-bladet november 2016.indd   1 11-11-2016   10:16:47

Brænder du for at arbejde med udvikling 
og nytænkning i en politisk organisation? 
Og vil du være med til at realisere store 
strategiske projekter og programmer  
i en ambitiøs kommune? Så er du måske  
vores nye kollega. 

Den strategiske udviklingsenhed –  
Team strategi og Udvikling – i Høje-
Taastrup Kommunes Byrådscenter søger 
to rutinerede konsulenter til vores arbejde 
med tværgående udviklingsindsatser og 
projektledelse. Du skal kunne arbejde 
selvstændigt med projektledelse,  

kvalitetsudvikling, analyse og strategi.Og 
du skal med en sikker hånd kunne under- 
støtte og facilitere processer i kommunens 
ledelse både på direktionsniveau, i chef-
kredsen og på kommunens institutioner.   

NÆRMERE INFORMATION 
Har du spørgsmål, er du velkommen 
til at kontakte Teamleder Trine Groth 
Rasmussen på trinera@htk.dk eller  
Tlf. 2242 3940.

ANSØGNINGSFRIST 
28. november 2016.

Første samtale gennemføres mandag, 
torsdag og fredag i uge 49. 2. samtale 
gennemføres tirsdag den 13. december. 
Ansættelse hurtigst muligt eller  
pr. 1. februar 2017.

Ansøgning sker via kommunens 
e-rekrutteringssystem. Send ansøgning 
via htk.dk/stillinger

Konsulenter søges til Team Strategi og Udvikling  
i Høje-Taastrup Kommunes Byrådscenter

K O N S U L E N T E R

Bygaden 2, 2630 Taastrup
Tlf.: 43 59 10 00 – www.htk.dk

Du gør en forskel for kommunens borgere.
Vi gør en forskel for dig!

147277 Jobunivers 19.indd   6 15/11/16   11.50



djøfbladet 19 •  2016 7

Djøfs jobunivers

Koncern Økonomi i Region Sjælland 
søger en dynamisk og initiativrig 
chefkonsulent med lyst til at arbejde 
med de aktuelle udfordringer i 
sundhedsvæsenet. 

Har du styr på processer samt blik for de 
organisatoriske og strategiske elementer i 

opgaveløsningen, så har vi et spændende job 
til dig i en velfungerende enhed med dygtige 
og engagerede kollegaer med ansættelse 
pr. 01.02.17.

Hvis du har spørgsmål til stillingen kan 
du kontakte økonomichef Lene Jørndrup, 
lj@regionsjaelland.dk, 24 98 83 33. 

Ansøgningen sendes til 
oekonomi@regionsjaelland.dk 

Ansøgningsfrist 05.12.16
Ansættelsessamtaler 14.12.16

Se hele opslaget på www.regionsjaelland.dk/
Job, quicknr. 21635

Chefkonsulent til Koncern Økonomi 
Brug for spændende udordringer og stort ansvar?

Vi er regionens største arbejdsplads med mere end 17.000 medarbejdere 
og et budget på 17 mia. kroner. Vi løser opgaver inden for sundhed, 
psykiatri og regional udvikling og driver en række sociale institutioner. 
Klik ind på www.regionsjaelland.dk og læs mere om regionens opgaver, 
struktur og geografi. Du finder os også på Facebook, Twitter og LinkedIn.

WWW.REGIONSJAELLAND.DK

S E  H E L E 
O P S L A G E T  P Å

A A U . D K

P R O F E S S O R AT
I  A R B E J D S M A R K E D S P O L I T I K

Ved Det Samfundsvidenskabelige Fakultet, Institut 

for Statskundskab, er en stilling som Professor i  

Arbejdsmarkedspolitik ledig til besættelse fra 1. marts 

2017 eller snarest derefter. Arbejdssted er Aalborg.

S T I L L I N G S N U M M E R :  2 0 1 6 - 2 2 4 - 0 1 2 9 6
A N S Ø G N I N G S F R I S T :  1 9 .  D E C E M B E R  2 0 1 6

P R O F E S S O R AT
I  I N F O R M AT I O N S S Y S T E M E R

Ved Det Samfundsvidenskabelige Fakultet, Institut 

for Statskundskab, er en stilling som professor i  

Informationssystemer ledig til besættelse fra 1. maj 

2017 eller snarst derefter. Arbejdssted er Aalborg.

S T I L L I N G S N U M M E R :  2 0 1 6 - 2 2 4 - 0 1 2 9 4
A N S Ø G N I N G S F R I S T :  1 5 .  J A N U A R  2 0 1 7
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Dommerudnævnelsesrådet afgiver indstilling til justitsministeren om besættelse af dommer- 
stillinger. Yderligere oplysninger om rådet og dets arbejde findes på www.domstol.dk/
dommerudnaevnelsesraadet.w

w
w
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Stillingerne som retspræsident ved Retten på Frede-
riksberg og ved Retten i Glostrup er ledige fra den  
1. februar og 1. marts 2017. For begge stillinger gælder:

Retspræsidenten er dommer og har som rettens øverste 
administrative chef ansvaret for rettens bevillingsmæs-
sige og administrative forhold. Retspræsidenten træffer 
efter forhandling med rettens dommere bestemmelse 
om sagernes fordeling og administrative behandling 
og har desuden en lang række andre judicielle og admi-
nistrative beføjelser.

Der lægges vægt på, at retspræsidenten har interesse 
for og erfaring med ledelse samt kan arbejde målrettet 

og strategisk. Samtidig skal retspræsidenten være en 
dygtig personaleleder, der har flair for at skabe motiva-
tion og udvikling blandt de ansatte ved retten.

For den rette kandidat venter der et spændende og  
meningsfuldt arbejde i en højt respekteret og tillids- 
skabende organisation med engagerede medarbejdere.

Ansøgningsfristen for begge stillinger er den 8. decem-
ber 2016. 

Du kan læse hele stillingsopslaget for hver stilling og 
søge stillingerne på www.domstol.dk

To stillinger som byretspræsident

Tænk længere

Du er dit 
CV – men 
er dit CV 
dig?

Hvis du er i tvivl om, hvorvidt dit CV  
afspejler dine kvali� kationer og matcher 
den stilling, du søger, så søg gode råd 
på Djøfs hjemmeside.

djoef.dk/jobsoegning

Få feedback på dit CV

147277 Jobunivers 19.indd   8 15/11/16   11.50



Vi arbejder for at flest muligt er en del af 
et sundt og dynamisk arbejdsmarked

Prisen for år 2017 vil gå til den bedste besva-
relse af en opgave, der belyser et aktuelt emne 
indenfor det overordnede tema: ”Dansk 
arbejdsret- og ansættelsesret, herunder 
samspillet mellem dansk ret og EU-retten”.

Emnet for opgaven kan fx være:
 » Konfliktretten.
 » Lønmodtagerbegrebet i såvel en dansk som 

EU-retlig kontekst. 
 » EU-rettens betydning for dansk arbejdsret.

Afhandlinger som belyser andre emner, der 
ligger indenfor det overordnede tema kan også 
komme i betragtning.

Der vil blive lagt vægt på, at opgaven bidrager 
med nye vinkler og interessante overvejelser 
om et emne indenfor det overordnede tema og 
som er af generel interesse for det danske 
arbejdsmarked.

Undervisere, der vejleder studerende, og 
studerende selv, kan sende forslag til pris- 

modtagere til Beskæftigelsesministeriet. 
Forslag skal være vedlagt kopi af opgaven 
samt oplysning om den karakter, opgaven er 
resulteret i. 

Forslag skal indsendes elektronisk til Beskæf- 
tigelsesministeriets HR på mail: hr@bm.dk 
senest den 12. februar 2018. 

Bedømmelsesudvalg
Til at bedømme de indleverede besvarelser har 
Beskæftigelsesministeriet nedsat et bedøm-
melsesudvalg bestående af professor dr.jur. 
Jens Kristiansen, Københavns Universitet, 
professor lic.jur.doc. Ole Hasselbalch, Aarhus 
Universitet, formand for Arbejdsretten og 
højesteretsdommer Lene Pagter Kristensen 
samt arbejds- og ansættelsesretligchef Vibe 
Westh, Beskæftigelsesministeriets departement.

Yderligere oplysninger
Læs mere om Beskæftigelsesministeriets 
arbejds- og ansættelsesretlige prisopgave på 
www.bm.dk. 

Beskæftigelsesministeriets prisopgave 
i arbejds- og ansættelsesret 2017
Vi ønsker at skærpe interessen for arbejds- og ansættelsesret og har derfor 
indstiftet en pris for den bedste juridiske bachelorrapport eller det bedste  
juridiske kandidatspeciale indenfor dansk arbejds- og ansættelsesret.  
Prisen er på 25.000 kr.

BUPL er forhandlingsberettiget organisation for 57.000 pædagoger og klubfolk, der arbejder I daginstitu-

tioner, klubber, skoler, biblioteker, dagcentre m.v., samt for de pædagogstuderende. På forbundskontoret 

er ansat 140 medarbejdere, som servicerer BUPL’s medlemmer samt valgte og ansatte i 12 fagforeninger.

STRATEGISK TÆNKENDE VICEDIREKTØR

VORES FORVENTNINGER
Vi forventer, at du har en videregående uddannelse, solide

ledelseserfaringer, og at en del af din karriere har foldet sig ud

i et politisk styret system. Vi forventer, at du har stor erfaring

med økonomi og ressourcestyring på et niveau, der gør dig i

stand til at forstå, gennemskue og formidle centrale problem-

stillinger på området.

For med succes at træde ind i stillingen kræves en skarp

analytisk og strategisk kapacitet og en veludviklet politisk 

forståelse, herunder et klart blik på skillelinjen mellem politik 

og administration. Dertil kommer samarbejdsevner, kommuni-

kative kompetencer, høj personlig integritet og en inddragende

ledelsesstil.

YDERLIGERE INFORMATION
Stillingen besættes på kontrakt.

Se uddybende jobprofi l på genitor.dk og få mere information

om BUPL på bupl.dk

Spørgsmål kan stilles til partner

Jens Marcussen fra Genitor på tlf. 3141 0587 eller

forbundsdirektør Susanne Gerner Nielsen på tlf. 2121 4159.

ANSØGNING SENEST DEN 2. DEC. 2016 KL.10.00
Send din ansøgning til

BUPL, HR

Blegdamsvej 124, 2100 København Ø.

eller via e-mail jobibupl@bupl.dk 

Der er planlagt ansættelsessamtaler uge 49 (1. runde)

og 50/51 (2. runde).

Du vil som vicedirektør i BUPL få en central 

placering i en fremsynet fagforening, der mål-

rettet og systematisk arbejder med at udvikle

strategi, organisation og service. Som vicedi-

rektør er du med til at styrke forbundets stra-

tegiske kapacitet, omstillingevne og samlede

ressourceudnyttelse.

Forbundskontorets kerneopgave er at under-

støtte Forretningsudvalget, lederformand og

lederforeningens bestyrelse i det politiske ar-

bejde. Ledelsesopgaven på Forbundskonto-

ret har afsæt i et stærkt fokus på tværgående

samarbejde og medlemmernes interesser lo-

kalt og centralt.

Med reference til forbundsdirektøren bliver

du en del af en tæt samarbejdende tomands

direktion. Du vil blive en tæt sparringspartner

for det politiske niveau og vil få ansvaret for,

at de politiske målsætninger og strategiske

mål omsættes til konkret handling.

Indholdsmæssigt vil du få ansvar for ledelse

og koordinering af centrale administrative

områder og projekter på Forbundskontoret

i samarbejde med ledere og medarbejdere  i

de ansvarlige enheder. Du vil derudover få et

direkte ledelsesansvar for udvikling og  vare-

tagelse af både politiske, professionsfaglige

og administrative opgaver omkring BUPL’s

lederformand og lederforening. 
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Med konservative og konfrontatoriske holdninger
har lektor Søren Hviid Pedersen markeret sig
stærkt i den offentlige debat. Nu skifter han
statskundskaben ud med Bibelen.
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Bech-Bruuns General Counsel-uddannelse har været  
det mest inspirerende kursusforløb, som jeg har deltaget  

i længe. Uddannelsens opbygning og forløb passer perfekt 
ind i en hektisk hverdag. Uddannelsens mix med interna-
tionale og nationale undervisere, seneste trends for GC’s 
virke og samspillet med egen praktisk case har fungeret 
godt og været medvirkende faktor for et højt udbytte. 

Uddannelsen kan klart anbefales!

Deltager på General Counsel Uddannelsen 2016

General Counsel
Uddannelsen

Skræddersyet uddannelse til chefjurister, der styrker  
dine kompetencer inden for strategi, ledelse,  

innovation, økonomi og kommunikation.

Chefjurister skal i dag levere meget mere end juridisk rådgivning for at optimere  
deres værdi for virksomheden. Næsten halvdelen af danske chefjurister deltager i dag  

langt mere i ledelsens strategiske overvejelser. Udviklingen betyder højere forventninger  
til chefjuristens indsigt i virksomhedens strategiske muligheder og udfordringer.  

Derfor har vi i Bech-Bruun skræddersyet en helt unik uddannelse for chefjurister med  
anerkendte undervisere fra blandt andet Harvard University og University of Cambridge.

Fire moduler over fire måneder i foråret 2017. 
Pris 54.500 kr. eksklusiv moms.

Download eller få tilsendt program 
www.bechbruun.com/GCUddannelsen

ÅBEN FOR 
OPTAGELSE

NU
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